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ALL that glitters is gold 
and, for the industry, Ma-
laysia’s jewellery market 

is poised to reach a market size 
of US$4 billion (about RM18 bil-
lion) by 2029.

Penang plays a crucial role in 
producing over 70% of the na-
tion’s gold jewellery.

Chief Minister Chow Kon Ye-
ow said the economic impact of 
the gold and jewellery industry 
in Malaysia and Southeast Asia 
was profound.

“In this regard, this event 
alone is positioned to contrib-
ute an estimated economic 
impact (EEl) of RM18 million 
towards the economy.

“On a broader scale, South-
east Asia is a vibrant destina-
tion for gold and jewellery, with 
Malaysia ranking fourth in the 
region.

“This industry not only drives 
economic growth but also pre-

serves our rich cultural heri-
tage through intricate designs 
inspired by our diverse ethnic 
backgrounds,” Chow said dur-
ing the PW Gold and Silver (PW-
GS) Trade Fair 2024 gala dinner 
at Setia SPICE Convention Cen-
tre on June 1.

“This year marks the 7th an-
niversary of this remarkable fair, 
truly a testament to its growing 
significance and success in the 
industry.

“Additionally, I am also proud 
to see fellow Penangites active-
ly engaging and thriving in this 

industry, with over 20 Penang-
based companies present here 
today. Kudos to all of you!

“To our esteemed exhibitors, 
your continuous support and 
participation are the corner-
stones of this event.

”Let us continue to foster 
a culture of creativity and in-
novation. By working together, 
we can ensure that Malaysia 
remains a leading destination 
for gold and jewellery, admired 
globally for our artistry and 
craftsmanship,” he said.

Federation of Goldsmiths and 

Jewellers Association of Malay-
sia president Datuk Chiah Hock 
Yew congratulated the Province 
Wellesley (PW) Gold and Silver 
Ornament Merchants Associa-
tion on its 62nd anniversary.

“The association has en-
dured many challenges and 
grown stronger.

“Today’s achievements are 
the result of the hard work and 
selfless dedication of every 
member,” he said.

Chiah stated that the gold 
and jewellery industry is far 
from being a sunset industry.

“From early family work-
shops to today’s industrial pro-
duction, the market remains full 
of opportunities and potential, 
nowhere near saturation.

“As the global economic situ-
ation evolves, we have reason 
to believe that the economy will 
gradually recover, benefiting the 
gold market,” he said.

Also present were Penang 
Tourism and Creative Economy 
Committee chairman Wong Hon 
Wai, Komtar assemblyman Teh 
Lai Heng, Sungai Puyu assem-
blyman Phee Syn Tze, Pengka-
lan Kota assemblyman Wong 
Yuee Harng, Bagan Jermal as-
semblyman Chee Yeeh Keen, 
former Sungai Puyu assembly-
man Datuk Seri Phee Boon 
Poh, and the gala dinner organ-
ising chairman Law Chin Hooi.

Glittery future awaits
By working together, we can ensure that 
Malaysia remains a leading destination

for gold and jewellery  – Chow 

THE Penang Island City Council 
(MBPP) is committed to provid-
ing more neighbourhood parks in 
various residential areas.

MBPP mayor Datuk A. Rajen-
dran said this initiative is in line 
with the Penang2030 vision, 
which aims to improve livabil-
ity, economy, civic participation 
and balanced development to 
achieve a “A Family-Focused 
Green and Smart State that In-
spires the Nation”.

He said for this year, MBPP 
has allocated RM5.2 million for 
the provision and upgrading of 
neighbourhood parks.

“We also provide regular main-
tenance for every neighbourhood 
park under the city council’s juris-
diction.

“This is because we believe 
that with the proper maintenance 
and upgraded facilities, neigh-
bourhood parks will become 
more livable and well-utilised by 

residents in the surrounding ar-
eas.

“For example, the Bukit Jam-
bul Neighbourhood Park was 
completed last year at a cost of 

RM714,000.
“This park is unique as it is 

surrounded by various types of 
trees and equipped with proper 
facilities for recreational activi-

ties. We are committed to build-
ing more of these parks,” Rajen-
dran said in his speech during 
the state-level Hari Landskap 
Negara “National Landscape 
Day) at the Bukit Jambul Neigh-
bourhood Park recently.

Yang di-Pertua Negeri Tun Ah-
mad Fuzi Abdul Razak and his 
consort Toh Puan Khadijah Mo-
hd Noor were guests of honour 
at the event.

Also present were state 
Housing and Environment Com-
mittee chairman Datuk Seri 
Sundarajoo Somu, state Local 
Government, Town and Country 
Planning Committee chairman 
Jason H’ng Mooi Lye and Batu 
Uban assemblyman Kumare-
san Arumugam.

More neighbourhood parks coming up  

(From left) Sundarajoo, Ahmad Fuzi, H’ng and Rajendran during the launching ceremony of the state-
level Hari Landskap Negara recently.
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IN a move to support the de-
velopment of an Integrated 
Circuit (IC) Design and Digital 

Park, the Penang government 
recently announced the estab-
lishment of the Penang Chip De-
sign Academy.

It is located at the Penang 
Skills Development Centre (PS-
DC) building in Bayan Lepas.

Chief Minister Chow Kon 
Yeow said the academy is a 
key component of the Penang 
STEM Talent Blueprint which 
was launched last month.

“The Penang Chip Design 
Academy will be led by PSDC in 
collaboration with key industry 
players, Electronic Design Au-
tomation (EDA) tool providers, 
academia and InvestPenang.

“The academy will focus on 
end-to-end design development 
and aims to cultivate talent 
for the IC Design ecosystem 
through upskilling and reskill-
ing with academic training and 

hands-on experience.
“It is open for high-school 

leavers, university graduates, 
or existing talents who want 
to venture into the IC Design 
ecosystem.

“Our talent remains one of 
the key differentiators for Pen-
ang, along with the availability 
of a robust industrial network.

“We are committed to ensur-
ing a sustainable talent pipeline 
to cater to industry demand 
in the state through this acad-
emy,” Chow said in his keynote 
address before launching the 
Penang Career Discovery Day 
2024 programme recently.

Also present were Penang In-
frastructure, Transport and Digi-
tal Committee chairman Zairil 

Khir Johari and InvestPenang 
chief executive officer Datuk 
Loo Lee Lian.

Earlier, Chow also announced 
that Penang would have its own 
IC Design and Digital Park, within 
the Bayan Lepas Industrial Park.

Covering 105 acres, this 
project will unfold in two dis-
tinct phases. 

The first phase is currently un-
derway, featuring the construc-
tion of two office buildings: GBS 
By The Sea and GBS TechSpace. 

These structures, totalling 
350,000 sq ft, represent an in-
vestment of RM347 million. 

Completion is slated for the 
fourth quarter of this year.

The park’s second phase 
introduces the establishment 

of another prominent struc-
ture, GBS TechnoPlex, at 
RM308 million. 

This addition will contribute 
an extra 500,000 sq ft to the 
project by 2027.

Speaking about the career 
day programme, Loo (pix) said it 
was organised by InvestPenang 
in collaboration with the Penang 
GBS Focus Group and Universiti 
Sains Malaysia (USM).

“The one-day programme 
managed to attract around 300 
professionals, university/col-
lege students, and graduates, 
primarily from the schools of en-
gineering, computer sciences/
IT, business and management.

“Among the objectives are 
to promote the digital global 

business services (DGBS), re-
search, design and develop-
ment industries as preferred 
career choices among young 
individuals.

“Through this event, we pro-
vide an alternative platform 
for talent access to DGBS, 
research, design and develop-
ment companies, as well as ex-
isting talents from various pro-
fessional fields seeking job di-
versification opportunities. This 
includes returnees, particularly 
women who have taken career 
breaks, by offering job and in-
ternship opportunities as well,” 
she said.

PENANG Global Tourism (PGT) 
has inked an agreement with 
Juneyao Airlines to bolster clos-
er ties between Penang and 
Shanghai, marking the signifi-
cant 50th-anniversary of diplo-
matic relations between Malay-
sia and China.

To kick off this momentous 
event, an inaugural direct flight 
from Shanghai Pudong Inter-
national Airport landed at the 
Penang International Airport on 
June 1 at about 10.54pm.

State Tourism and Creative 
Economy Committee chairman 
Wong Hon Wai was present to 
welcome the passengers who 
landed at the airport.

The inaugural direct flight 
from Shanghai to Penang has 
opened doors to various col-
laborations, starting with the 
agreement between PGT and 
Juneyao Airlines to attract more 
tourists to the state and further 
promote the development of the 
local tourism industry.

“It is important to note that 
the signing of this Memoran-
dum of Collaboration does not 
signify the end, but rather the 
beginning of a new chapter in 
our relationship with Juneyao 
Airlines. It signifies our shared 
vision and commitment to cre-
ating enriching experiences for 
travellers from both Penang 
and Shanghai.

“In the coming days, PGT and 
Juneyao Airlines will embark on 
a series of cross-promotional 
campaigns, showcasing the 

best of Penang – from its rich 
cultural heritage and delectable 
cuisine to its stunning beaches 
and vibrant arts scene.

“As these cross-promotional 
activities are launched, Pen-
ang’s tourism industry stands 
to gain significantly,” Wong said.

He added that through 
Juneyao Airlines’ extensive 
flight network and marketing 
channels, Penang’s tourism 
destinations would gain in-
creased exposure.

“The opening of the direct 
flight route from Shanghai and 
other major cities in East Chi-
na to Penang will provide con-
venient access for travellers, 
further boosting Penang’s 
tourism industry.

“With an increase in tourist 
numbers, Penang’s tourism in-

dustry will flourish, driving growth 
in related sectors such as food 
and beverage, accommodation, 
and retail, thereby contributing to 
the local economy.

“We believe that this col-
laboration will pave the way 
for increased tourism and 
deeper cultural connections 
between Penang and Shang-
hai,” he said.

“Together, we will make 
Penang the preferred destina-
tion for travellers from Shang-
hai and beyond,” Wong said in 
his speech during the signing 
of the Memorandum of Col-
laboration recently. 

Also present were the consul-
general of the People’s Republic 
of China to Penang Zhou Youbin 
and PGT chief executive officer 
Ooi Chok Yan.

TO ease the burden of the un-
derprivileged families in the Air 
Putih constituency, a total of 200 
bags of rice (5kg each) were dis-
tributed, courtesy of the Air Putih 
state constituency office.

A brief presentation ceremony 
was held at Dewan MPKK Bukit 
Bendera on June 1.

Air Putih assemblyman Lim 
Guan Eng said the rice aid pro-
gramme, costing RM4,000 from 
his constituency’s allocation, 
aimed to support underprivi-
leged families and several wel-
fare homes.

“The recipients included 
House of Hope which received 
30 bags of rice, Crystal Home 
Penang (20 bags), Persatuan 
Kebajikan Ji Xiang (20 bags), 
Persatuan Rumah Cahaya Hara-
pan (five bags), Sapphire Nurs-
ing Home (20 bags) and Naam 
Nursering Home (15 bags).

“Additionally, 20 bags of rice 

were given to the Kampung Baru 
MPKK (Village Community Man-
agement Council), 10 bags to 
Taman Sempadan MPKK, 20 
bags to Bukit Bendera MPKK 
and 10 bags to Taman Reser-
voir MPKK to be distributed to 
the underprivileged families in 
the Air Putih constituency.

“Hopefully, this assistance 
will alleviate the burden on the 
people, especially the underprivi-
leged families in this constitu-
ency,” he said.

Also present during the pro-
gramme were Bukit Bendera 
MP Syerleena Abdul Rashid, 
assemblymen Phee Syn Tze 
(Sungai Puyu), Ong Ah Teong 
(Batu Lancang), Joshua Woo 
(Pulau Tikus), Chee Yeeh Keen 
(Bagan Jermal), Kumaran Krish-
nan (Bagan Dalam), Wong Yuee 
Harng (Pengkalan Kota), Heng 
Lee Lee (Berapit) and Joseph Ng 
Soon Siang (Air Itam).

Agreement to attract more 
tourists from Shanghai

Rice aid for underprivileged families

Penang sets up chip 
design academy

Ooi (left) and Juneyao Airlines Penang general manager Steven 
Andres Goh exchanging the agreement documents. Looking on are 
Wong (second from left) and Zhou.

Lim (centre) presenting the rice to one of the recipients. Also 
present are (from left) Chee, Woo (second row), Phee, Heng, Ng, 
Syerleena, Ong and staff from Lim's service centre. 



N E W SBULETIN MUTIARA August 1 – 15, 2024 3
Story by Riadz Akmal
Pix by Noor Siti Nabilah 
Noorazis

THE  dedication and excel-
lent quality of work perfor-
mance paid off for 315 

employees of the Seberang Per-
ai City Council (MBSP) when they 
were rewarded with RM1,000 
each for their outstanding ser-
vices.

The then MBSP mayor Datuk 
Azhar Arshad announced that 
the recipients were recognised 
under the city council’s Excel-
lent Service Awards for their 
exemplary performance in dis-
charging their duties throughout 
the previous year.

“The 315 employees com-
prise seven recipients from the 
Management and Professional 
Group, 88 from the Implementa-
tion Group I, and 220 from the 
Implementation Group II.

“In addition to the RM1,000 
cash reward, each recipient 
also receives a certificate and 
an opportunity to further de-
velop their careers, such as by 
attending courses, seminars 
or conferences.

“I fully express my gratitude 

and appreciation for the high 
dedication of all MBSP em-
ployees across various depart-
ments, who are always com-
mitted to improving the quality 
of service for the people of Se-
berang Perai.

“Today’s ceremony is proof 
that MBSP values all your valu-
able contributions to the city 

council,” Azhar said in his 
speech during the ceremony at 
Bukit Jawi Golf Resort in Nibong 
Tebal on May 21.

Also present was Penang 
Local Government, Town and 
Country Planning Committee 
chairman Jason H’ng Mooi Lye, 
MBSP secretary Baderul Amin 
Abdul Hamid (now new MBSP 

mayor) and MBSP councillor 
Cheen Goon Hooi.

One of the award recipients, 
Nurshela Marzuki, thanked MB-
SP for the recognition.

“This is my second time re-
ceiving the award since joining 
MBSP as an assistant adminis-
trative officer 15 years ago.

“It will definitely boost my 
spirits to always do my best,” 
she said.

For general worker A. Dina-
thyalan Anthony Samy, this 
marks his first excellence ser-
vice award in his 12 years of 
working for MBSP.

“Words cannot describe 
how happy I am now. I have 
been waiting for this for quite 
some time and finally, I man-
aged to get it.

“I would like to thank MBSP 
for recognising my contribu-
tion all these years. Rest as-

sured, I will continue to give 
my best,” he said.

As for assistant environ-
mental health officer Ewe Paik 
Tiong, the award marks his 
third since joining the city coun-
cil in 2004.

“I thank MBSP for this recog-
nition. My advice to those who 
have not yet received this award 
is to always be responsible, 
honest and sincere in your work. 
Your time will come,” he said.

Meanwhile, H’ng congratulat-
ed all the recipients and hoped 
the awards would inspire them 
to always give their best.

On a separate matter, H’ng 
also advised city council staff 
to be more ethical when using 
social media and to be more 
supportive of policies imple-
mented by the Unity govern-
ment at the federal and state 
levels.

Excellent service award 
for MBSP staff 

H’ng (centre), Azhar (fifth from left) and Baderul (seventh from left) in a group photo with the award recipients. 

PENANG and Sweden share 
long-standing and healthy bilat-
eral ties, particularly in areas of 
sustainability, green transition 
and practices, digitalisation, 
and transportation.

Ambassador of Sweden to 
Malaysia, Dr Joachim Berg-
strom said Penang is a dynamic 
part of Malaysia and is often 
now being used as a launching 
pad by foreign investors to other 
economies in the Asean region.

“Overall, Malaysia is garner-
ing attention due to its high 
standard of living, widespread 
use of English, and relative af-
fordability for investors looking 
to operate or expand within 
the region.

“Penang is a fantastic place 
and it has an interesting fabric 
of culture, legacy, literacy, and 
history, making the state an 
attractive investment area for 
European industries,” Berg-
strom said in his speech during 
a cocktail reception in conjunc-
tion with the regional meeting 
of Swedish ambassadors to 
Asean countries on May 20. 

According to Bergstrom, 
Swedish ambassadors in the 
Asean countries were in Pen-
ang for a retreat to discuss 
their challenges, work, and 
common agenda.

Chief Minister Chow Kon Ye-
ow, who was also present dur-
ing the reception, said Penang 
was glad to be the centre of in-
vestment for foreign investors, 
including those from Sweden.

“Nordic countries, espe-
cially Sweden, have enjoyed 
a good working relationship 
with Penang for a long time 
now, and we hope to continue 
with this collaboration for a 
sustainable future.

“In the current geopoliti-
cal climate and amid supply 

chain disruptions, it is crucial 
to attract investments from di-
verse sources and countries, 
avoiding over-reliance on any 
single nation or region,” Chow 
said in his speech.

Also present during the re-
ception were state Infrastruc-
ture, Transport and Digital 
Committee chairman Zairil Khir 
Johari, state Youth, Sports and 
Health Committee chairman 
Daniel Gooi Zi Sen and Invest-
Penang chief executive officer 
Datuk Loo Lee Lian.

Penang’s dynamism strong attraction

(Front row, from left) Bergstrom and Chow looking at the 
Malaysian and Sweden flags during the event. 
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OPERATOR Azman Ar-
shad, 46, has worn an 
artificial leg for more 

than 26 years and used to wor-
ry about the high cost of repair-
ing his prosthetic limb.

As the sole breadwinner 
for his family, he also sup-
ports a wife, three children 
and parents.

However, on May 24, Azman 
and other amputees were in a 
jubilant mood as they received 
brand new prosthetic limbs, 
thanks to the Free Prosthesis 
Programme organised by the 
Che Hoon Khor Moral Uplifting 
Society (MUS) Penang.

Azman said he has been 
wearing his prosthetic limb 
since he was 20, following a 
motorcycle accident that led to 
the amputation of his right leg.

“After wearing it for so long, 
the artificial leg started to wear 
out. I did not feel comfortable 

when walking or working with it.
“I told my friend and my 

boss about my situation and 
asked if they knew the right 
place to get it repaired. They 
informed me that the repair 
cost was quite high.

“That was when my boss 
recommended me to register 
for this Free Prosthesis Pro-
gramme.

“I am glad that I can now 
walk and work comfortably,” 

said Azman, who is an opera-
tor at a warehouse company in 
Bukit Tengah.

Another recipient, Sudenthi-
ran Nagalingam, 43, thanked 
MUS Penang for their noble 
initiative.

“I had my right leg amputat-
ed two years ago after a motor-
cycle accident while returning 
home from work.

“I have been using an un-
derarm crutch since then be-
cause a new artificial leg is 
very expensive.

“Today, I feel much better be-
cause my leg feels lighter, and 
I can walk more easily with this 
artificial leg,” he said.

A total of 106 recipients re-
ceived free prosthetic limbs dur-
ing the special ceremony held 
at the MUS Penang building on 
Macalister Road.

The programme was held in 
conjunction with the society’s 
70th anniversary on May 31.

MUS Penang president 
Datuk Sim Ah Chye said this 
year’s event marked its sixth 
edition in Penang.

“Over the years, we have 
spent around RM2.7 million 
since the first edition.

“Through this programme, 
we have helped more than 
1,000 amputees who need 
prosthetic limbs.

“We are committed to continu-
ing to organise this programme 
in the future,” he said.

Chief Minister Chow Kon Ye-
ow, who was present, commend-
ed MUS Penang for helping the 
amputees.

“This programme is very ben-
eficial as it means a lot to them, 
allowing them to now walk again 
and continue their lives normally.

“On behalf of the state gov-
ernment, I express my gratitude 
and appreciation to MUS Pen-
ang for helping those in need of 
artificial legs so that they can 
lead a normal life.

“Although MUS Penang is a 
religious association, I salute 
their commitment to organis-
ing this programme and helping 
amputees regardless of race 
and religion,” said Chow.

Also present during the pro-
gramme was MUS Penang ad-
viser and organising chairman 
Datuk Seri Ng Tee Soo.

Helping amputees 
to walk again

Azman in jubilant mood 
with the new artificial leg.

Sudenthiran thanked MUS 
Penang for their noble 
initiative.
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DIGITAL Penang and Al-
liance Bank Malaysia 
Berhad have joined 

forces through a Memoran-
dum of Understanding (MoU) 
to strategically uplift Penang’s 
small and medium-sized en-
terprises (SMEs) and start-
ups.

Digital Penang, established 
in April 2020 as a government-
linked company under the state 
government, aims to spearhead 

initiatives in the digital economy 
and cultivate a digitally inclusive 
society.

Alliance Bank, meanwhile, 
stands as a pioneering force in 
the banking industry, renowned 
for its dedication to fostering the 
advancement of Malaysian busi-
nesses.

The MoU signing ceremony 
was held at the Digital Penang 
office in China Street Ghaut on 
May 16.

Digital Penang was represent-
ed by its chief executive officer 
Ng Kwang Ming and Alliance 
Bank by its Group chief SME, 

commercial and transaction 
banking officer Raymond Chui.

The MoU signing ceremony 
was witnessed by Chief Minister 
Chow Kon Yeow and Penang In-
frastructure, Transport and Digi-
tal Committee chairman Zairil 
Khir Johari.

Ng highlighted that the strate-
gic collaboration is positioned to 
elevate financial literacy within 
local businesses.

“Through this MoU, we aim 
to furnish SMEs and startups 
with essential banking solutions 
crafted to expedite their growth, 
aligning with the Penang2030 
vision to bolster the competitive-
ness and resilience of local en-
terprises.

“Local SMEs and digital start-
ups will receive comprehensive 

support and guidance regarding 
banking facilities and services, 
underscoring our unwavering 
commitment to nurturing new 
enterprises in Penang,” Ng said 
in his speech.

Ng emphasised that through 
the collaboration, Digital Penang 
and Alliance Bank would host 
programmes for their extensive 
network of SMEs, startups, and 
business associates, streamlin-
ing their access to customised 
business banking solutions.

Meanwhile, Chui said through 
the collaboration, Alliance Bank 
would help local SMEs and 
startups understand how to bet-
ter navigate banking facilities 
crucial to their growth through 
expert guidance and advisory 
services.

“Alliance Bank will also hold 
seminars and workshops fo-
cused on expediting the busi-
ness loan application process, 
while addressing common hur-
dles encountered by business 
owners along the way,” said 
Chui.

Chow, also serving as the 
Digital Penang chairman, said 
the MoU signifies an important 
milestone in the joint dedication 
of Digital Penang and Alliance 
Bank to Penang’s economic de-
velopment.

“Both organisations are com-
mitted to leveraging their exper-
tise to bolster the growth of lo-
cal enterprises and cultivate a 
vibrant ecosystem marked by 
robust innovation and prosper-
ity,” he said.

TO promote the reading habit 
among the children, the Penang 
State Public Library Corporation 
(PPAPP) together with the Swed-
ish Embassy recently organised 
a “Jom Kita Bincang!” (Let’s 
talk about it!) programme.

The one-day programme was 
held at Penang Public Library 
(George Town branch) in Scot-
land Road.

Berapit assemblyman Heng 
Lee Lee, who is also the PPAPP 
deputy chairman. said the pro-
gramme focusses on promoting 
children’s literature from Swe-
den and Malaysia.

“Through this programme, 
we aim to harness the power 
of literature to educate and in-
spire young minds about press-
ing global issues.

“This programme also in-
cludes an exhibition, work-
shop, colouring competition 
and forum,” she said in her 
speech before officiating the 
programme.

Also present were Swedish 
Ambassador to Malaysia Dr 
Joachim Bergström, Swedish 
Ambassador to Indonesia Daniel 
Blockert, Penang Youth, Sports 
and Health Committee chairman 
Daniel Gooi Zi Sen and PPAPP di-
rector Norlina Ahmad.

According to Heng, the pro-
gramme is themed around 
sustainability, health and so-

cial issues through children’s 
literature.

“After all, we want to intro-
duce and educate children on 
these crucial topics in an en-
gaging and accessible manner.

“By exchanging ideas and 
resources, we strive to create 
a platform where children can 
engage with diverse perspec-
tives and cultivate empathy and 
understanding.

“Together, we will empower 
our young readers to become 
advocates for positive change 
in their communities and be-
yond,” said Heng.

 Meanwhile, Bergström said 
the “Jom Kita Bincang” initiative 
started in Selangor in February, 
continued to Kuala Lumpur and 
has now reached Penang.

“Some may ask why the 
Swedish Embassy is focusing 
on children’s literature. Well, 
as is often pointed out, children 
are the future.

“In Sweden, we have a long 
history of socially and environ-
mentally conscious children’s 
books that have shaped our so-
ciety of today.

“The society we have built 
reflects the values of these 
children’s books. From cre-
ativity, individuality, and di-
versity follows innovation, 
strong civil rights and toler-
ance,” he said.

Joining hands to promote 
children’s literature 

MoU to 
uplift SMEs, 
startups

Ng (front row, left) and Chui (front 
row, right) holding the MoU, while 
Chow (second row, left) and Zairil 
(second row, right) look on.
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PENANG is now witnessing 
robust growth and demand 
in its semiconductor sector, 
marked by the establishment 
of a three-storey office by 
Emerix Malaysia Sdn Bhd in 
Batu Kawan this year.

Its chief executive officer 
William Lee said the South 
Korea-based company aims 
to set up a factory in the state 
by 2027.

“Penang is a prime destina-
tion for our company’s growth 
due to its semiconductor eco-
system, known as the Silicon 
Valley of the East.

“We have the expertise in 
developing flying probe tech-
nology, especially with our es-
tablished household name in 
South Korea.

“I can proudly say that we 
are one of the fastest-growing 
automation companies glob-
ally, focusing on flying probe 
tester, and research and de-
velopment (R&D).

“We hope to expand our man-
ufacturing operations in Penang 
in the future,” he said at a press 
conference in Komtar.

Lee said the company would 
continue to engage with the 

state government to ink a 
memorandum of understand-
ing (MoU) with leading learning 
institutions.

“We hope to share our 
knowledge of automation with 
the students here,” he added.

Deputy Chief Minister II 
Jagdeep Singh Deo, who was 
present, was delighted with 
Emerix’s announcement to set 
up its base in Penang.

“Penang has now become 
the preferred investment des-
tination for investors and we 
hope to keep this momentum 
going in the future,” he said.

Jagdeep praised the com-
pany’s mission to establish 
its manufacturing operations 
in the state, expressing 
hope that this would attract 
more international firms to 
follow suit.

Automation firm eyes Penang’s 
semiconductor ecosystem 

Jagdeep and Lee shaking hands for a long-lasting cooperation after 
the press conference.
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கல்வி சிறந்த மனி்த வளத்்த  உருவாகக 
து்ைபுரிகிறது - சாவ்
நிப�ோங் தி�ோல் - பினாங்கு இந்து 
அறப்பணி வாரியம் ஏற்பாட்டில் முதல் 
முறறயாக 2023-ஆம் ஆண்டுககான 
அரசு  ததர்வில் (எஸ்.பி.எம்) சிறபபு 
ததர்ச்சி ப்பறற இந்திய மாணவர்கறை 
அங்கீகரிததது.

"பினாங்கு முழுவதிலும் சிறபபு 
ததர்ச்சி அதாவது 7 'A' தமல் ப்பறற 159 
மாணவர்களுககு இந்த ஊககதபதாறக 
வழங்கப்படுகிறது.

"இனறறய நிகழ்ச்சியில் 
ப்பருநிலதறத தேர்ந்த 23 
இறைநிறலப்பள்ளிகறைச் தேர்ந்த 
100 மாணவர்கள் தலா ரிம500-ககான 
ஊககதபதாறகறயப ப்பறறனர், 
எனறு இந்து அறப்பணி வாரியத 
துறண தறலவர் பேனட்ைர் ைாகைர்         
ஆர்.ஏ லிங்தகஸ்வரன பதரிவிததார்.

இந்நிகழ்ச்சியில் பினாங்கு மாநில 
முதலறமச்ேர் தமதகு ோவ் பகான 
இதயாவ்,  துறண நிதி அறமச்ேர் 
லிம் உய் இங், மாநில ஆட்சிககுழு 
உறுபபினர்கைான தேேன பெங் மூய் 
லாய்; ைதததா� சுந்தராேு; லிம் 
சியூ கிம், பினாங்கு இந்து அறப்பணி 
வாரியத தறலவர் ஆர்.எஸ்.என இராயர்;  
அறப்பணி வாரிய ஆறணயர்கள், 
மாணவர்கள் மறறும் ப்பறதறார்கள் 
்பங்குப ப்பறறனர்.

“பினாங்கு மாநில அரசு எபத்பாதும் 
கல்விககு  முனனுரிறம அளிதது 
வருகினறது. ஏபனனறால், கல்வி ஒரு  
ேமுதாயதறத முழுறமப்படுததுவததாடு, 
ஒரு தரமான ேமுதாயததின வைர்ச்சிககும் 
ஊனறுதகாைாகத திகழும் எனறு  
நம்பிகறக பதரிவிததார்.

“எனதவ,  பினாங்கு மாநில 
குழந்றதகள் அவர்களின அடிப்பறை 
மனித உரிறமகளில் ஒனறான 
கல்விறயப ப்பறுவதில் எந்த  பினாங்குக 
குழந்றதகளும் றகவிைப்பைாமல் 
அல்லது ஒதுககி றவககப்பைாமல் 
இருப்பறத உறுதிபேய்ய, அறனதது 
வறகயான ஆதரறவயும்,  நிதியுதவியும் 
வழங்குவதில் மாநில அரசு உததவகம் 
பகாண்டு பேயல்்படுகிறது,” என மாநில 
முதலறமச்ேர் தமதகு ோவ் பகான 
இதயாவ் சி-மாட் த்பரங்காடியில் 
நறைப்பறற எஸ்.பி.எம் ததர்வில் 
சிறபபு ததர்ச்சி ப்பறற மாணவர்கறை 
அங்கீகரிககும் நிகழ்ச்சியில் தமதுறரயில் 

இதறனக குறிபபிட்ைார்.
பினாங்கு மாநிலததில் கைந்த 2008 

ஆம் ஆண்டு முதல் இந்து ேமூகததிறகு 
நனறம ்பயககும் ்பல்தவறு நிகழ்ச்சிகள் 
மறறும் ேமூக நலன திட்ைங்கறை 
ஒழுங்கறமப்பதில் மிகுந்த அககறற 
பகாண்ை பினாங்கு இந்து அறப்பணி 
வாரியததின முனமுயறசிறய ோவ் 
்பாராட்டினார்.

பதாைர்ந்து, எஸ்.பி.எம் ததர்வில் 
சிறந்த ததர்ச்சி ப்பறற ஷர்வின த/ப்ப 
தமாகன எனற மாணவனுககு தமறகல்வி 
பதாைர உதவும் வறகயில் தங்கப்பதககமும் 
மடிகணினியும் வழங்கி பகௌரவிககப்பட்ைார். 
மூனறு உைன பிறந்தவர்கள் வரிறேயில் 
இரண்ைாம் மகனான இவர் மருததுவத 
துறறயில் தனது தமறகல்விறயத பதாைர 
இலககு பூண்டுள்ைார். புககிட் பமர்தாோம் 
தமல்நிறலப்பள்ளி மாணவரான இவர் 
உறுதியான குறிகதகாளும் பதாைர் 
விைாமுயறசியும் தனது பவறறிககான 

பினாங்கு மாநில முதலமமச்சர் ்சாவ் க�ான் இய�ாவ், துமை நிதி�மமச்சர் லிம் உய் இங், பினாங்கு இந்து அறப்பணி வாரி� தமலவர் 
ஆர்.எஸ்.என் இரா�ர், துமை தமலவர் க்சனட்டர் ்டாக்டர் லிங்ய�ஸ்வரன்  2023-ஆம் ஆண்டு எஸ்.பி.எம் சிறபபு யதர்சசி க்பறற இந்தி� 
மாைவர்�ளுககு மாதிரி �ாய்சாமல வழங்கி� பின்னர் குழுப்ப்டம் எடுத்து க�ாண்்டனர்.

இரகசியம்  என ்பகிர்ந்து பகாண்ைார்.
இனறறய தினததில் புககிட் 

பமர்தாோம் தமல்நிறலப்பள்ளியிறன 
தேர்ந்த 40 இந்து மாணவர்கள் இந்த 
ஊககதபதாறகறயப ப்பறறனர்.

தமலும், சிறபபுறரயாறறிய 
பினாங்கு இந்து அறப்பணி வாரியத 
தறலவர்     ஆர்.எஸ்.என இராயர் இந்த 
ஊககதபதாறகயானது மாணவர்கள் 
கல்வியில் இனனும் சிறந்து விைங்க 
உந்துேகதியாக அறமயும் எனற 
தநாககததில் வழங்கப்படுகிறது என 
குறிபபிட்ைார்.

இதனிறைதய, இந்த ஆண்டிறகு 
(2024) மட்டும், இதுவறர உயர்கல்வி 
நிறுவனங்களில் (IPT) தங்கள் 
தமற்படிபற்ப பவறறிகரமாகத பதாைரும் 
56 பினாங்கு மாணவர்களுககு பினாங்கு 
இந்து அறப்பணி வாரியம் ரிம52,700 
உதவிதபதாறக வழங்கியுள்ைது 
்பாராட்ைககுரியதாகும்.

பினாங்கு இந்து அறப்பணி வாரி� 
ஆமை�ர்�ள் மாைவர் தருயனஸ் 
மறறும் தந்மத � ்சங்�ருககும் ்பாராடடு 
கதரிவித்தனர்.
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'MICCI' நூறறாண்டு வளர்ச்சி்ைப் 
பிரதிபலிககிறது 

2

�ட்டர்வோரத் – மதலசிய பினாங்கு 
இந்தியர் வர்ததக மறறும் பதாழிலியல் 
ேங்கததின(MICCI) எண்ணறற 
்பங்களிபபுகறை மாநில அரசு 
அங்கீகரிககிறது என மாநில முதலறமச்ேர் 
தமதகு ோவ் பகான இதயாவ் பதரிவிததார்.

இனறு தி றலட் தங்கும்விடுதியில் 
நைந்த அதன 100வது ஆண்டு விழாவில் 
பினாங்கு இந்தியர் வர்ததக மறறும் 
பதாழிலியல் ேங்கததின குறிபபிைததகக 
்பங்களிபற்ப ோவ் எடுததுறரததார்.

“வணிக மாநாடுகள், வணிக பிரதிநிதிகள் 
மறறும் பநட்பவார்ககிங் நிகழ்ச்சிகறை 
ஒழுங்கறமப்பதில் பினாங்கு இந்தியர் 
வர்ததக மறறும் பதாழிலியல் ேங்கம் 
சிறந்த கருவியாகத திகழ்கிறது. இது 
உள்ளூர் வணிகங்கள் தங்கள் வரம்ற்ப 
விரிவுப்படுததுவதறகும் உலகைாவிய 
இறணபபுகறை நிறுவுவதறகும் ஏராைமான 
வாய்பபுகறை உருவாககுகினறன.

“இந்தக பகாண்ைாட்ைதறத முனனிட்டு 
பவளியிைப்படும் நிறனவுப ்பரிசு இதழ், 
பினாங்கின ப்பாருைாதாரததில் ்பனமுகப 
்பங்களிபபுகறை நிறனவுககூறுகிறது.

“இந்தச் ேங்கம் திறறமயான 
்பணியாைர்களின மதிபற்பப புரிந்துபகாண்டு, 
பதாழில்முறனதவார் மறறும் ஊழியர்களின 
திறனகறை தமம்்படுததுவதறகானப ்பயிறசித 
திட்ைங்கள் மறறும் ்பட்ைறறகறையும் 
பதாைங்கியுள்ைது.

“இந்த முயறசிகள் வணிகத திறறன 
அதிகரிப்பததாடு மட்டுமல்லாமல் உள்ளூர் 
மககளுககு அதிக தவறல வாய்பபுகறையும் 
உருவாககியுள்ைன,” எனறு ோவ் தமலும் 

ஜோவி – நித்பாங் தி்பாலில் உள்ை 
தாமான பதருககூர் இண்ைா 
பிைாக ‘A’ இல் கூடிய விறரவில்  
வடிககால் தமம்்படுததுதல் மறறும் 
ோறலகள் ்பராமரிபபுப ்பணிகள் 
தமறபகாள்ைப்பட்டு சிறந்த வாழ்கறக 
சூழறல ஏற்படுததககூடும்.

இததிட்ைததின பமாதத பேலவினம் 
ரிம115,400 என மதிபபிைப்பட்டுள்ைது, 
எனறு மாநில வீட்டுவேதி மறறும் 
சுறறுச்சூழல் ஆட்சிககுழு உறுபபினர் 
ைதததா � சுந்தராேூ தோமு 
கூறினார்.

"இந்தத பதாறகயில், ரிம23,088 
அதாவது 20% மாநில அரசு ஏறகும், 
அதததவறையில் 80% அதன 
அடுககுமாடி குடியிருபபின நிர்வாகததால் 
நிதியளிககப்படும்.

கூறினார்.
அதுமட்டுமல்லாமல், ்பல்தவறு அரசு 

நிறுவனங்களுைன ஒததுறழபபு நல்கி, 
இச்ேங்கதறத தமலும் உயரததிறகுக 
பகாண்டு பேல்வதறகானத தனது 
விருப்பதறதயும் இச்ேங்கததின தறலவரான 
ைதததா எஸ்.்பார்ததி்பன பதரிவிததார்.

“முனனதாக, ைதததா                         
எஸ்.்பார்ததி்பன தனது உறரயில், 
உள்ளூர் இந்திய வணிகச் ேமூகதறதயும் 
அடுதத கட்ைததிறகுக பகாண்டு வர 
்பல்தவறு அரசு நிறுவனங்களுைன 
பநருககமாகப ்பணியாறற தவண்டும் 
எனறு பதரிவிதததறகு முதலறமச்ேர் ோவ் 
தனது முழு ஆதரறவயும் பதரிவிததார்.

இதறகிறையில், இந்திய விவகாரங்கள் 
மறறும் வைர்ச்சியில் முதலறமச்ேரின 
ஆதரவிறகு ைதததா ்பார்ததி்பன நனறித 
பதரிவிததார்.

“நான ப்பாறுபத்பறறதில் இருந்து, 
கைந்த ஆண்டில் 200-லிருந்து 400 
உறுபபினர்கைாக எங்கள் ேங்கததில் 
எண்ணிகறக இரட்டிப்பாகியுள்ைது. 
தமலும், எங்கள் அடுதத ஆண்டு ப்பாதுக 
கூட்ைததிறகு (AGM) முனனதாக 500 
உறுபபினர்கறை எட்டுவதத எங்கள் 
இலககு ஆகும்.

பினாங்கு நிலப்பரபபில் இருககும் 
எங்கள் ேங்க உறுபபினர்களுககு சிறந்த 
தேறவ வழங்கும் தநாககததில் வைககு 
பே்பராங் பிறற மாவட்ைததில் புதிய 
அலுவலக கட்டிைம் ஒனறற வாங்க 
திட்ைமிட்டுள்தைாம் என்பறத முதலறமச்ேர் 
மறறும் மததிய அரோங்கததிறகுத 

பதரிவிகக விரும்புகிதறாம்.
இந்நிகழ்ச்சியில், வாழ்நாள் 

ோதறனயாைர் விருது, மதலசிய 
ததசிய வணிக விருது மறறும் சிறந்த 
பதாழில்முறனதவார் விருது த்பானற 
பிரிவுகளின கீழ் ்பல பதாழிலதி்பர்களுககு 
விருதுகள் வழங்கப்பட்ைன.

இந்த விழாவில், மாநில வீைறமபபு 
மறறும் சுறறுச்சூழல் ஆட்சிககுழு 
உறுபபினர் ைதததா � சுந்தராேு தோமு, 

்பாகான நாைாளுமனற உறுபபினர் லிம் 
குவான எங், ஒறறுறம துறண அறமச்ேர் 
ேரஸ்வதி கந்தோமி, ேட்ைம் மறறும் நிறுவன 
சீர்திருததத துறறககான பிரதமரின துறண 
அறமச்ேர் எம்.குலதேகரன, பேனட்ைர் 
ஆர்.ஏ. லிங்தகஸ்வரன மறறும் மதலசியன 
அதோசிதயட்ைட் இந்திய வர்ததக மறறும் 
பதாழிலியல் தறலவர் (MAICCI) ைதததா 
� தகா்பாலகிருஷணன ஆகிதயார் கலந்து 
பகாண்ைனர்.

மாநில முதலமமச்சர் ்சாவ் க�ான் இய�ாவ் மயலசி� யதசி� வணி� விருது மறறும் சிறந்த 
கதாழில்முமனயவார் விருது க்பறுநர்�ளுககு விருது�மை வழங்கினார் (உ்டன் பினாங்கு இந்தி�ர் 
வர்த்த� மறறும் கதாழிலி�ல் ்சங்�ம் தமலவர் ்டத்யதா எஸ்.்பார்த்தி்பன்).

"நாங்கள் கட்டிைம் பதாைர்்பான 
்பராமரிபபுப ்பணிகள் தமறபகாள்ளும்  
த்பாது மட்டுதம 80% பேலறவ ஏறகிதறாம்," 
எனறு அவர் இனறு நறைப்பறற ஊைகச் 
ேந்திபபில்  இவ்வாறு கூறினார்.

ஐந்து புதலாககுகளுைன 78 
யூனிட்கறைக பகாண்ை இந்த தாமான 
பதருககூர் இண்ைா அடுககுமாடி 
குடியிருபபு கைந்த 14 ஆண்டுகளுககு 
முனபு கட்ைப்பட்ைது எனறு சுந்தராேு 
கூறினார்.

"குடிமககள் வேதியான சூழலில் 
தங்குவறத உறுதிபேய்வதறகு 
இததிட்ைதறத தமறபகாள்வது எங்கள் 
கைறமயாகும். அவர்களின வாழ்கறகத 
தரதறத தமம்்படுததுவதறகு நாங்கள் 
எபத்பாதும் கைறமப்பட்டுள்தைாம்," எனறு 

நிய்பாங் தி்பாலில் உள்ை தாமான் கதருககூர் இண்்டா பிைாக ‘A’ இல் வடிக�ால் 
யமம்்படுத்துதல் மறறும் ்சாமல�ள் ்பராமரிபபுப ்பணி ஒபபுதல் �டிதத்மத ஆடசிககுழு 
உறுபபினர் ்டத்யதா � சுந்தராஜு மறறும் யஜ்சன் கெங் யமாய் லாய் குடியிருப்பாைர்�ளி்டம் 
வழங்கினர். 

அவர் வலியுறுததினார்.
்பராமரிபபுப ்பணிகள் 

நிறறவறைந்தவுைன குடியிருப்பாைர்கள் 
வேதியாக வாழ முடியும் என சுந்தராேு 
நம்பிகறக பதரிவிததார்.

ஆட்சிககுழு உறுபபினரும் ோவி 
ேட்ைமனற உறுபபினருமான தேேன 
பெங் மூய் லாய், குடியிருப்பாைர்களின 
ததறவகறைப பூர்ததி பேய்ததறகாக 
ஆட்சிககுழு உறுபபினர் சுந்தராேு மறறும் 
மாநில வீட்டு வேதி வாரியததிறகு நனறித 
பதரிவிததார்.

"நாங்கள் எபப்பாழுதும் மககளின 

பிரச்ேறனகறைக கண்ைறிந்து, 
அவர்களின ேமூக நலன மீது 
அககறறக பகாண்டு அதறகுத தீர்வுக 
காண முற்படுகிதறாம்," எனறு அவர் 
தமலும் கூறினார்.

2008 ஆண்டு முதல் 2024 ேூன,25   
வறர, மாநில அரசு பினாங்கு 
மாநிலம் முழுவதும் உள்ை அறனதது 
ப்பாது மறறும் தனியார் வீைறமபபுப 
்பராமரிபபு திட்ைங்களுககாக (36,635 
்பராமரிபபுப ்பணிகள்) ரிம372.39 
மில்லியன பேலவிட்டுள்ைது என்பது 
குறிபபிைததககதாகும்.

குடியிருப்பாளர்கள் 
மகிழ்ச்சியபான சூழலில் 
வபாழ்வது உறுதி்டுத்தப்டும் - 
சுந்தரபாஜு
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20 மாைவர்கள் 'UNITAR' கல்வி உ்தவித்்தா்க்ைப் 
்பறறனர்

ஜோர்ச்டவுன் - யூனிதார் கல்வி 
குழுமம் (UNITAR), பினாங்கு மாநில 
அரோங்கததுைன இறணந்து, பினாங்கு 
குடிமககளுககு குறிப்பாக பி40 
குழுவினருககு கறறல் வாய்பபுகறை 
வழங்குவதறகான அதன உறுதிப்பாட்றை 
மீண்டும் நிறலநிறுததியுள்ைது.

பதாைர்ந்து இரண்ைாவது ஆண்ைாக, 
பி40 குழுறவச் தேர்ந்த தகுதியான 20 
மாணவர்கள் ்பயனப்பறும் வறகயில், 
இந்நிறுவனம் ரிம1 மில்லியன நிதி 
ஒதுககியுள்ைது.

கைந்த ஆண்டும், இந்நிதி ஒதுககீடு 13 

பிறை – பிறற எம்.பி.தக.தக மறறும் 
பினாங்கு இந்தியர் காற்பந்து கழகததின 
ஏற்பாட்டில் தக.ரகு காற்பந்து தகாபற்ப 
2024 (ப்பண்களுககான காற்பந்து 
த்பாட்டி), அதிகாரபபூர்வ துவககம் 
கண்ைது.

“பிறற ேமூகததிறகு  ரகுநாதன 
@ தன்பால் பேய்த குறிபபிைததகக 
்பங்களிபற்பப ்பாராட்டுவதறகும் 
அங்கீகரிப்பதறகாகவும் இந்தப த்பாட்டி 
அர்ப்பணிககப்படுகினறது”, என பினாங்கு 
இந்தியர் காற்பந்து கழகத துறண 
தறலவர் � ேங்கர் பதரிவிததார்.

தக.ரகு கைந்த 15 ஆண்டுகைாக 
ஐ.பே.க கட்சி மறறும் பிறற              
எம்.பி.தக.தக-வின சிறந்த உறுபபினராக 
தேறவயாறறி வருகினறார்.

தாமான இண்ராவாதே திைலில் 
நறைப்பறற தக.ரகு காற்பந்து 
த்பாட்டியின தகாபற்ப அறிமுக 
விழாவிறன எம்.பி.எஸ்.பி  கவுனசிலர்  
ப்பானனுதுறர துவககி றவததார். 

மூனறு மாதங்களுககு நறைபப்பறும் 
இபத்பாட்டியில் U13 ப்பண்கள் 
ஆறு அணிகைாக கைமிறங்குவர். 
த்பாட்டியாைர்கள் அறனவரும் பினாங்கு 
தமிழ்ப்பள்ளி மாணவர்கள் என்பது 
குறிபபிைததககது.

இபத்பாட்டி வருகினற 4 ஆகஸ்ட் 2024 
அனறு பதாைங்க திட்ைமிைப்பட்டுள்ைது.

மாணவர்களுககு வழங்கப்பட்ைது. பினாங்கு 
மாநில ஆளுநர் துன ைதததா� உததாமா 
அஹமத ஃபுஸி பின ொஜி அபதுல் ரோக 
அவர்கைால் பதாைங்கப்பட்ை இந்த 
முனமுயறசி திட்ைம், தரமான கல்விககான 
அணுகறல வழங்குவதன மூலம் பி40 
குழுறவச் தேர்ந்த மாணவர்கறை 
தமம்்படுததுவறத தநாககமாகக 
பகாண்டுள்ைது.

இனறு � முததியாராவில் நறைப்பறற 
உதவிதபதாறக வழங்கும் விழாவில் 
தகுதிபப்பறற மாணவர்கள் டிபதைாமா 
்படிபற்பத பதாைர்ந்து, இைங்கறலப 

்பட்ைப்படிபற்பத பதாைரும் வாய்பபு 
வழங்கப்படுகிறது.

இந்நிகழ்ச்சியில் பினாங்கு மாநில 
முதலறமச்ேர் தமதகு ோவ் பகான 
இதயாவ், UNITAR துறண தவந்தர் 
த்பராசிரியர் எம்ரிதுஸ் தான � ைதததா 
� ைாகைர் Ir.  ேதொல் ெமிட் பின 
அபு ்பாககார், UNITAR கல்விக குழுமத 
தறலவர் புவன ்பாலகிருஷணன மறறும் 
முககிய பிரதிநிதிகள் கலந்து பகாண்டு 
சிறபபிததனர்.

“பினாங்கு மாநில அரசு அறிவுள்ை 
ேமுதாயதறத உருவாககும் முயறசியில் 

கல்வியின அம்ேததிறகு அதிக 
முககியததுவம் அளிககிறது.

“நாட்டின எதிர்காலத தறலவர்கறை 
உருவாககுவதில் கல்வியின வைர்ச்சிறய 
வலுப்படுததும் முயறசியில் UNITAR 
உைன இறணந்து மாநில அரசின 
உறுதிப்பாட்டுககு இந்நிகழ்ச்சி ோனறாக 
அறமகிறது,” எனறு இந்நிகழ்ச்சியில் 
சிறபபுறர வழங்கிய மாநில முதலறமச்ேர் 
பதரிவிததார்.

“தமலும், பினாங்கு வாழ் 
மாணவர்களுககாக ரிம1 மில்லியன கல்வி 
உதவிதபதாறகறய வழங்கிய UNITAR 
நிறுவனததிறகு எனது நனறிறயயும் 
பதரிவிததுக பகாள்கிதறன. இந்த 
முயறசி UNITAR என்பது அறிவுள்ை மறறும் 
தரமான தறலவர்களின தறலமுறறறய 
உருவாககுவதறகான ஒரு மகததான 
அடி எடுதது அரோங்கததின ேவாலுககு 
உறுதுறணயாக நிறகிறது,” என ்பதது 
காவான நாைாளுமனற உறுபபினருமான 
ோவ் குறிபபிட்ைார்.

தமலும் கருததுத பதரிவிகறகயில், 
புதிய ேகாபதததின மாணவர்கள் நைபபு 
டிஜிட்ைல் பதாழில்நுட்்பததில் ததர்ச்சி 
ப்பறுவதிலும் ்பயன்படுததுவதிலும் சிறந்து 
விைங்குகினறனர், எனறார்.

இந்த டிஜிட்ைல் முனதனறறதறத 
ஆதரிப்பதும் வைர்ப்பதும் எங்களுககு 
மிக அவசியமாகும். ஏபனனில், ததசிய 
அடிப்பறையில் அறிவார்ந்த மறறும் 
்பசுறமயான மாநிலதறத உருவாகக 
பினாங்கு2030 இலககுககு இணங்க 
எதிர்காலததில் டிஜிட்ைல் ேவால்கறை 
எதிர்பகாள்ை நமது எதிர்கால 
தறலவர்கறை தயார்்படுததுவது அவசியம் 
என அவர் குறிபபிட்ைார்.

பினாங்கு இந்தியர் காற்பந்து 
்பயிறசியாைர்கள் இபத்பாட்டிறய ஏற்பாடு 
பேய்து வழிநைததுவர்.

இந்த த்பாட்டிறய பவறறியறைய  
உறுதுறணயாக இருந்த பிறற எம்.பி.தக.
தக உறுபபினர்கள், JPWK மறறும் JBPP 
உறுபபினர்கள் மறறும் பிறற ேட்ைமனற 
அலுவலகததிறகு ஸ்ரீ நனறிறய நவிழ்ந்தார்.

“தமலும், தக.ரகு காற்பந்து த்பாட்டியின 

முடிவில், 2024 டிேம்்பரில் த்பங்காககில் 
நறைப்பறவிருககும் காற்பந்து 
த்பாட்டியில் ்பங்தகறக சிறந்த 10 வீரர்கள் 
இதனவாயிலாக ததர்ந்பதடுககப்படுவர்.

“இபத்பாட்டி  இைம் விறையாட்டு 
வீரர்களுககு அறனததுலக அரங்கில் 
தங்கள் திறறமறய பவளிப்படுதத ஒரு 
அறபுதமான வாய்பற்ப வழங்கும்”, என 
ப்பானனுதுறர நம்பிகறக பதரிவிததார்.

யூனிதார் �ல்வி குழும (UNITAR) உதவித்கதாம� க்பறறுக க�ாண்்ட மாைவர்�ளு்டன் பினாங்கு மாநில ஆளுநர் துன் ்டத்யதா� உத்தாமா அஹமத் 
ஃபுஸி பின் ொஜி அபதுல் ர்சாக, பினாங்கு முதலமமச்சர் ்சாவ் க�ான் இய�ாவ் மறறும் யூனிதார் பிரதிநிதி�ளு்டன் குழுப்ப்டம் எடுத்துக க�ாண்்டனர். 

ய�.ரகு �ாற்பந்து ய்பாடடியின் அறிமு� விழாவில் எம்.பி.எஸ்.பி �வின்சிலர் க்பான்னுதுமர, 
பினாங்கு இந்தி�ர் �ாற்பந்து �ழ�த் துமை தமலவர் � ்சங்�ர் மறறும் ய்பாடடி�ாைர்�ள் �லந்து 
க�ாண்்டனர்.

கக.ரகு காறபநது கபாட்டி அறிமுகம் கண்்டதுகக.ரகு காறபநது கபாட்டி அறிமுகம் கண்்டது

கக.ரகு காறபநது கபாட்டி அறிமுகம் கண்்டது

ய�.ரகு தனது �ாற்பந்து ய்பாடடியின் 
ய�்ட�த்திமன �ாண்பிககின்றார்.



槟州政府积极推行无现金支付见成
果，槟州首长曹观友宣布，由于

州政府机构在2024年1月至5月成功实现
超过95％无现金交易率，槟州成为全国
第一个获得财政部“2024年无现金州”
（Negeri Cashless 2024）认证。

根据财政部和大马支付网络有限公
司（PayNet）定下的标准，一个州属必
须实现95%的无现金交易率，才享有“
无现金州”认证，而槟城是目前唯一达
标的州属。

首长是在槟州政府机构无现金日活
动推介礼上公布这项好消息。

他指出，槟州政府无现金支付举措
始于2020年4月在敦沙顿巴刹展开，作
为减少商家与顾客之间的接触。这是槟
州政府当时为遏制新冠肺炎蔓延所做出
的努力之一。

“随着上述倡议获得积极反馈，州
政府于2020年9月2日通过一项政策，即
要求槟州政府机构使用电子支付服务作
为收入平台之一。”

“由于该政策的实施，槟州所有23
个税收部门都已使用至少一种电子支付
服务作为税收媒介之一。”

首长透露，2024年1月1日至2024年5
月31日，所有州政府税收部门成功完成
549万371笔交易，占交易总数的95.31%
。而所获得的税收高达5亿1606万2766
令吉73仙，占总税收的65.07%。

“槟州政府的目标是2030年实现97%
无现金支付。为了继续推进州数字化转
型议程，槟州政府机构的2024年无现金
日活动也将重点关注并协助中小商家转
型，让电子支付服务的推行能够增加州
政府的收入，进一步成为槟城经济发展
的催化剂。

“与此同时，槟州政府辖下的数码
槟城（Digital Penang），将通过友好方
式，积极向商家和人民推动州经济的数
字化进程，说服他们在任何交易中采用
无现金方式。”

首长稍后在记者会上说，实际上，
市政厅已经完全实行无现金支付。

“无现金支付是大势所趋，一些
国家，比如中国，几乎全面不收现金
了。”

对于如何提高民众，尤其是乐龄人
士的使用率，他表示，不应低估乐龄人
士的学习能力，只要给予适当的教学课
程，如数码槟城提供的课程，相信乐龄
人士也能学会使用无现金交易。

他强调，州政府的目标是达到100%
无现金交易使用率，但即使达到97%也
是一个很好的成绩，因为总有些人不会
使用。

8月至10月每周五无现金支付
另一方面，槟州政府机构无现金日

活动将于2024年8月1日至2024年10月
31日期间展开，上述3个月期间，每周
五实施无现金支付。

欲 每 周 五 在 政 府 办 事 处 柜 台 付
款的公众，必须使用电子钱包、二
维 码 、 网 上 银 行 、 借 记 卡 （ D e b i t 
Card）、信用卡等提供的电子支付
方式付款。此外，公众也可以通过
e-Pay、Aspire、MBSPPay、Cyber 
Counter等政府门户网站在智能缴付机
（smart kiosk）和网上进行支付。

方美铼：加速数码化转型
槟州地方政府与城乡规划委员会主

席方美铼行政议员致词时说，无现金
日活动的开展符合槟州政府的宗旨，
即帮助槟城人民更容易适应新常态的

生活文化，同时加速槟城的数字化转
型。

“此外，也可以提高公共服务效
率，这不仅是为了满足人民的期望，
也是为了实现有效的治理、问责和透
明度。”

他也提及，大马支付网络有限公司
（PayNet）资助20万令吉做为无现金
日活动政府部门竞赛奖金，以鼓励政
府部门进行无现金支付。

出席者包括槟州秘书拿督罗斯里、
槟岛市长拿督拉詹德兰、威省市长巴
德鲁、地方政府部门秘书莫哈末胡斯
尼、Paynet有限公司总经理费道斯卡
尼、行政议员林秀琴、槟州副议长阿
兹鲁、州议员包括郑来兴、朱悦权、
陈汇萍、王宇航、彭心慈等。

20
24

年
8月

1日
—

15
日

费道斯卡尼（右2）颁发无现金州认证予曹观友。左起：莫哈末胡斯尼、罗斯里，右为方美铼。

 今年首5个月创逾95％无现金交易率

     槟全国唯一获
     无现金州认证 
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来自 槟 城 的 羽 球 女 单 自 由 人 吴

堇 溦 征 战 巴 黎 奥 运 会 并 不 孤
单 ， 获 得 槟 州 政 府 及 槟 州 羽 球 总 会
拨款力挺，增加信心以打入16强为
目标。

掌管体育事务的魏子森行政议员，在
记者会上移交5000令吉予吴堇溦，槟州
羽总会长拿督许庆吉则移交2万令吉。

由于教练无法申请到准证，吴堇溦
只能一人赴会，这笔拨款为她注入信
心，告诉她并不是一个人孤军作战。

吴 堇 溦 说 ， 她 会 在 7 月 2 3 日 出
发，7月27日上阵第一场比赛。目前
备 战 顺 利 ， 无 论 身 心 都 已 经 准 备 就
绪，视晋级16强为目标。

巴 黎 的 赛 场 对 她 来 说 并 不 陌 生 ，
她 曾 经 在 这 里 打 过 法 国 公 开 赛 ， 不
过 ， 参 加 奥 运 是 她 的 梦 想 ， 如 今 梦
想 已 经 实 现 ， 她 会 尽 所 有 的 努 力 争
取佳绩。

魏 子 森 说 ， 吴 堇溦是 获 得 奥 运 会
参 赛 资 格 的 唯 一 槟 城 运 动 员 ， 她 的
努力与付出的精神让人敬佩。

“ 参 加 奥 运 会 是 每 一 位 运 动 员 的
梦 想 ， 我 们 不 要 给 予 运 动 员 压 力 ，

让 他 们 安 心 打 好 比 赛 就 是 ， 全 国 人
民都是奥运健儿的后盾。”

槟 州 羽 球 总 会 会 长 拿 督 许 庆 吉
说 ， 吴 堇溦是 槟 州 之 光 ， 尽 管 她 受
到 伤 病 困 扰 ， 但 仍 然 以 不 屈 不 饶 的

精 神 ， 获 得 奥 运 参 赛 资 格 ， 她 的 成
就可说是运动员的典范。

“ 槟 州 羽 总 的 拨 款 数 目 不 大 ， 但
却 意 义 重 大 ， 希 望 能 对 她 起 激 励 作
用，为州和为国争光。”

出 席 者 包 括 州 议 员 陈 汇 萍 与 胡 智
胜、槟州体育理事会总监蔡华兴、槟
州体育理事会官员诺法丽查、槟州羽
总成员骆永瑞、陈怡华、洪元清、梁
健荣、陈裕吉、丘锦伟等。

槟城渡轮服务正式开
启新篇章。

为延长垃圾填埋场的寿命和提升人
们对于环保和垃圾分类的意识，槟
岛市政厅在崔耀才路街友庇护所设
立了垃圾回收站，让社区居民和街
友们能够参与其中，为保护环境和
地球贡献力量。

槟州社会发展、福利与非伊斯兰
事务行政议员林秀琴说，此举不仅
是一个保护环境举措，也是一个为
循环经济而作的努力。

“庇护所将作为街友和当地居民
的学习中心，而槟城绿色机构将提
供一些训练，让他们能过将基本的
废料进行分类，以及教育环境保护
和循环的概念。”

她是在崔耀才路街友庇护所为回
收站主持推介仪式上致词时说。

她 说 ， 我 们 强 调 “ 减 少
（Reduce）、再利用（Reuse）、回
收（Recycle）”3R方法，希望临时
住在收容所的街友具备这些知识和
习惯，即使在离开临时庇护所后也
能继续实践。

“根据数据，去年至今该庇护所
共接收了334人，290人已经离开，
而其中84人已经获得工作，而今天
则有22人暂时居住。”

她说，街友庇护所都会为街友们
进行工作匹配，让他们拥有自己的
收入后便会离开。

“槟城的垃圾分类政策旨在鼓励
回收、循环经济和环境保护，如今
第一阶段的重点则是放在教育和行
动上，而不是惩罚措施。”

她说，通过源头进行废物分类和
回收，不仅可以节省资源还能推动
经济增长，若未来街友收容中心的
回收成果，可用于重新投入到营运
或提升设施中，即减少垃圾填埋费

用的同时产生收入，这将是个互惠
互利的局面。

洪明泉：固体废料处理具挑战
槟岛市议员洪明泉说，槟城是个

繁荣发展的州属，然而也产生一些
挑战和问题，这包括固体废料处理
和垃圾分类的问题。

“随着槟城人口不断增加，每天
产生的固体废料也在增加，而统计
数据显示，槟城每天产生大约1800
吨 固 体 废 物 。 这 是 一 个 庞 大 的 数
量，需要各方的认真关注和共同行
动。”

他说，回收利用是减少送往垃圾

填埋场的固体废物数量的重要措
施 之 一 ， 去 年 槟 城 回 收 率 约 为
45%，尽管这是一个值得骄傲的
成就，但仍有提升空间，以达到
更高的目标。

“回收站的启动是提高槟城回
收率的积极举措，我们第一步希
望教育收容所内的临时住户和居
民，接下来希望更多公众可以参
与其中，主动前来回收物品。”

与会者包括槟城绿色机构总经
理陈美玲、崔耀才路街友收容所
负责人瓦妮斯、Riiicycle回收公司
创办人周振发，以及多位槟岛市
议员陈淑湘、邓智伟、林伟伦、
庄友睿、郭玉琪与李成淮等人。

林秀琴（右5）、陈美玲（左4）及一
众市议员鼓励大家使用垃圾回收站。

小小的举动，既可促进环保,也
为社会贡献一份力量。

魏子森(左7)与许庆吉(右5)移交拨款予吴堇溦(右6)。左5及左6为胡智胜与陈汇萍，以及其他嘉宾合影。

槟政府槟羽总
拨款助吴堇溦征战巴黎奥运

街友庇护所设垃圾回收站
林秀琴: 灌输居民街友废料循环概念



要闻2024年8月1日—15日 3

槟城渡轮服务正式开
启新篇章。

来自17个国家，共1500人欢乐齐聚古迹
区，朝气参与城市行，共同欢庆乔治
市世界遗产日16周年！

槟州首席部长曹观友表示，在这个
重要的时刻，让大家能够反思这座城
市的丰富历史、文化多样性和建筑之
美。通过城市步行，共同探索我们的
历史和遗产。

他表示，乔治市不只是一个地方，
它同时也是各种文化、传统和社区和谐
共存的证明，通过步行来近距离欣赏这
份美好。

“这也符合了槟城2030愿景，即”重
家庭、拥绿地、精明州、耀全国“，透
过这活动，让更多的家庭在此刻共享天
伦。”

我国成人儿童肥胖率上升
他说，目前，我国成人和儿童肥胖

率不断上升。根据卫生部2023年全国健
康检查计划，超过一半（即53.5%）的
马来西亚人被认定为超重或肥胖，其中
超重率为31.3%，肥胖率为22.2%。

他指出，这归因于当今忙碌的工作
文化以及适合当前生活方式的快餐或超
加工食品的可用性和可及性。

“估计来到 2035 年，成人和儿童
肥胖率将逐年增加，分别增加 4.7% 和 

5.3%。因此，到 2035 年，这将对国家 
GDP 产生 2.8% 的影响。”

”这同时也会增加马来西亚人患非
传染性疾病 (NCD) 的风险，我国去年
的非传染性疾病激增，而直接非传染性
疾病医疗保健费用估计为 96.5 亿令吉。

吁民锻炼身体拥健康生活
他呼吁民众当享用食物时，同样必

须提醒自己每天锻炼身体，以拥有健康
的生活。

乔治市世界遗产日城市行全长5公
里，从土库街出发，途径莱特街、华盖
街、莲花河、南华医院街、椰脚街、沓
田仔街、林萃龙医生路，再取道回到终
点土库街。

出席者包括：副财政部长兼丹绒区
国会议员林慧英、峇眼区国会议员兼亚

逸布爹区州议员林冠英、槟州旅游及创
意经济事务委员会主席黄汉伟、槟州社
会发展事务委员会主席林秀琴、亚依淡
区州议员黄顺祥、彭加兰哥打区州议员
王宇航、斯里特里玛区州议员陈汇萍、
槟岛市长拿督拉詹德兰、槟岛市议员陈
淑湘、洪明泉、郭玉琪、邓智伟、乔治
市世遗机构总经理洪敏芝博士、TLM 
Event 有限公司董事经理黄继昇。

旧关仔角康华丽堡南城墙护城河（ 
Southern Moat ）修复工程局部竣

工并在测试阶段，配合乔治市入遗纪
念日，日前由槟州首长曹观友主持推
介礼。

康华丽堡护城河修复计划是“北
岸修复计划”（North Seafront Master 
Plan）的其中项目，有关修复工程由
乔治市保护及发展机构（GTCDC）
主导，参与单位包括槟州首长机构
（CMI）及Think City,并获得Aga Khan
文化信托基金担任技术顾问。

康华丽堡是槟州标志性古迹，也是
国家一级古迹建筑。堡垒周围在早期
时代，拥有一条宽9至20公尺的护城
河，建于1804年。原本是用来抵御拿
破仑战争时期，所可能出现的
敌人威胁。

后来因为疟疾爆发，护城河
在1921年至1922年期间被填满
而“消失”。如今在槟州政府
致力维护古迹的努力下，护城
河最终在百年后重现。

南 城 墙 护 城 河 是 位 于 槟 城
州议会厅对面，曹观友在新闻
发布会上说，目前还未全面公
开予民众参观，不过民众可以
在大钟楼附近新建的围栏前观
景。

他指出，南城墙及西城墙护
城河修复工程，以及小贩中心
重建工程，目前正如火如荼进
行中，预计可在明年7月竣工及开放予
民众，整个项目耗资约2000万令吉，

包括康华丽堡内部10间仓库已完成修
复，并会作为博物馆，陈列出英殖民
时代及槟榔屿早期珍贵历史物件。

Think City董事经理韩丹致
词时表示，Think City在汇集
各单位和国际专家修复康华
利斯堡项目方面发挥了至关重
要的作用。“在过去15年里，
我们在遗产保护方面，致力于
将槟城的文化遗产作为经济发
展的战略工具，并提高了居民
的生活质量，以及将槟城定
位为文化保护和城市复兴的典
范。”

“ 护 城 河 的 修 复 结 合 了 
Think City 在遗产复兴、适应
性再利用、场所营造、文化的

经济发展等方案的专业知识。每一项
努力都经过精心研究和定制。

“今天的活动标志着乔治市遗产保
护和加强方面向前迈出了重要一步，
象征着历史、文化和创新的城市设计
的完美融合。”

财政部副部长兼丹绒区国会议员林
慧英致词时感谢所有参与修复工程的
单位及人员付出的努力，希望整个项
目可在2025年顺利完成，使社会各阶
层受益，促进国家社会经济的可持续
发展。

出席者的行政议员包括方美铼与黄
汉伟、国州议员林冠英、州议员包括
郑来兴、陈汇萍、王宇航、槟州首长
机构总经理峇拉蒂、槟岛市长拿督拉
詹德兰、乔治市世遗机构总经理洪敏
芝博士等。

欢庆乔治市世遗日16周年
1500人古迹区欢乐步行

康华丽堡南城墙护城河局部竣工
首长：料明年7月全面开放予民众

来自17个国家，共1500人齐聚古迹区欢乐步行。

曹观友(前排左3)与林
冠英、林慧英、方美
铼、黄汉伟、王宇航、
郑来兴、陈汇萍等人，
在护城河前合影。

在槟州政府致力
维护古迹的努力
下，护城河最终
在百年后重现我
们眼前。
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槟城社区和谐关怀协会配合乔治
市世界文化遗产日、提倡孝道文

化，举办“爱槟城，家庭日”，让来
自520个家庭逾千名孩童进行奉茶礼，
以感激父母养育之恩，成功创下大马
纪录大全“最多家庭进行奉茶礼”纪
录。

香港演员TVB视帝谭俊彦与妻子，
也到场支持该活动，并双双接受孩子
奉茶，成为焦点。

槟城社区和谐与关怀协会主席李英
华博士，在旧关仔角草场主持该活动
开幕礼后，由大马纪录大全负责人李
佩玲宣布创下上述记录。

李英华指出，该次的活动不仅要让
家长与孩子享受亲子时光，也要培养
孩子对孝道重要价值观，来传承和弘
扬槟城丰富人文歷史，以从而打造槟
城社区的和谐和发展，也彰显槟城多
元文化魅力。

首长： 迈向愿景从家庭开始
槟 首 长 曹 观 友 表 示 ， 州 政 府 的 槟

城2030年愿景下16项项策略，成功
完 成 7 0 % ， 改 变 不 仅 从 基 层 开 始 ，
也 是 从 家庭开始，惟有重视家庭，
才能达到拥绿地及迈向精明州。

彭 加 兰 哥 打 区 州 议 员 王 宇 航 表

示 ， 主 办 单 位 原 订 于 五 条 路 邻 里 公
园 主 办 ， 惟 该 公 园 每 日 都 有 民 众 进
行 休閒运 动 ，鑑于 场 地 空 间 不 足 ，
因此移师旧关仔角大草场举行。

“ 彭 加 兰 哥 打 服 务 中 心 也 作 为 场
地 赞 助 大 力 支 持 ， 也 惠 及 彭 加 兰 哥
打 五 条 路 、 威 省 幼 稚 园 的 孩 童 与 家

长。”
出 席 者 包 括 槟 州 基 设 、 交 通 及

数 字 委 员 会 主 席 再 里 尔 、 槟 岛 市 议
员 郭 玉 琪 、 帝 国 教 育 营 运 长 彭 绣
宝、High 10 Group 幼教集团执行长
李依洁、Edulliance教育集团主席杨
仁杰、香港TVB艺人谭俊彦等。

葱作为厨房中的常见食材，不仅
能增添菜肴的色彩和香气，还具
有调味、去腥和提升口感的作
用，在餐桌上扮演着重要角色。

在马来西亚，几乎所有食物需
要红葱入馔， 尤其在佳节期间
更是不可或缺的，因此通常我国
从各国进口洋葱，以确保供应充
足。

随着对本地生产的重视及农
业技术的不断进步，探索相关种
植计划已成趋势，以满足逐渐增
长的市场需求，同时促进农业发
展。

槟州农业技术及食粮安全行政议员法
米再诺接受《珍珠快讯》访问时指出，槟
城洋葱种植试点计划数月前在威北阿拉古
拉启动，并在上个月迎来收成。

他说，此项计划是迎合政府强化本地
洋葱工业的未来方向，获得大马农业研究
与发展研究所（MARDI）等单位提供专
业技术支持。

不过，种植洋葱的过程并不容易，尤
其变化无穷的天气可能会导致收成受影
响，因为葱需在乾燥环境中才能健康成

长，以免受潮。
无论如何，他认为，是项计划取得不

俗成效，虽然目前的洋葱略小，但口感应
该相距不大，更重要的是吃了健康和能应
付需求。

“我们会不断改进，可能可以运用智
能农业技术，如物联网、洋葱收割器等，
以优化和提高农业生产，使之未来能扩展
到其他地区。”

他举例，参与是项计划的科技企业
Vitrox有意研发洋葱收割器，目前主要依
靠人工采收。

槟洋葱种植试点计划迎收成
 法米：或引用智能技术拓展种植

法米展示收成的洋葱。

香港艺人谭俊彦及家人也参与集体奉
茶仪式，成为创纪录的一份子。

爱槟城家庭日
创最多家庭进行奉茶礼纪录

李佩玲（左2）移交证书予李英华（右2），曹观友（中）、王宇航（左1）及再里尔（右1）见证.

位于威北阿拉古拉的洋
葱种植试点区。
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乔治市入遗庆典日前在古迹区热闹举行，
民众反应热烈，当天参与的人数高达1

万8000人！
槟州首长曹观友表示，这有赖于乔治市世

遗机构的致力推广，积极向酒店及学校等地
落力宣传，也因此把盛会人潮推向最高峰，
是举行16年以来，反应最好的一次！

槟州政府向来对维护古迹及传统文化不遗
余力，首长更是亲力亲为，徒步走遍入遗庆
典各区域，亲自体验各工作坊等活动，与民
众同乐。

他在结束巡视后，向媒体表示，今年的乔
治市入遗庆典办得很好，各类精彩丰富的工
作坊，吸引无数民众及游客参与，感受无穷
的乐趣。

首长也说，州政府把入遗纪念日列为公共
假期，旨在与州民同欢共庆之余，也让大家
了解入遗的意义，珍惜世界文化遗产地位，
并把传统文化传承下去。

当天的精彩活动包括了：2D潮州戏面具
画、竹星灯制作、手工扇制作、剪纸和繁笔
画、印度海娜手绘、皮影戏微型木偶书签制
作等等。

另一方面，曹观友步行各区体验精彩节
目，并给予表演者、义工及参加者打气加
油，民众也纷纷要求合照，气氛热爆。陪同
者包括丹绒区国会议员兼财政部副部长林
慧英、行政议员林秀琴与黄汉伟、州议员：
郑来兴、陈汇萍、彭心慈、王宇航、槟岛市
长拿督拉詹德兰、世遗机构总经理洪敏芝博
士、环球旅游机构首席执行员黄茁原、槟城
绿色机构总经理陈美玲、一众市议员等。

乔治市入遗庆典
历来反应最佳

参与人数高达1万8000人

乔治市入遗庆典迈入16年，槟首长曹观友及一众嘉宾齐出席，与民同乐！

1. 大人小孩玩起了有趣的盖章制图活动。

2. 庆典中当然少不了槟州大旗鼓表演！

3. 本地民众及游客一起体验峇迪彩绘。

4. 外国游客也参与其盛，与色彩夺目的醒狮拍
照留念。

5 小孩全神贯注地学习如何手捏可爱的卡通捏面
造型。

1

3

4

2

5
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槟岛市政厅计划明年起把“禁止外
劳掌厨”政策，扩大至私人经营

的咖啡店及饮食中心，其中禁止外劳
烹煮13道槟城特色美食，需由本地人
掌厨！

这13种槟城特色美食 包 括 了 ： 阿
参叻沙、福建面、鲜鱼、炒粿角、椰
浆饭、炒粿条、咖喱面、猪肠粉、蚝
煎、卤肉、云吞面、鱿鱼炒面和粿条
汤。

槟岛市政厅早在2016年1月开始，
就已在管辖下的饮食中心实施禁止外
劳掌厨的政策，而这次再扩大涉及范
围。

陈淑湘：正草拟条例寻求通过
槟岛市政厅执照及公共卫生常务委

员会交替主席陈淑湘指出， 目前尚在
草拟条例的阶段 ，一旦完成后将上呈

市政厅会议寻求通过， 最快也要明年
才能实施。  。

她 强 调 ， 禁 外 劳 掌 厨 并 不 涉 及 酒
店、连锁店、以及餐馆，而主要是咖
啡店和小贩和饮食中心以及档口之类
的。

她是于日前召开记者会，公布市政
厅7月份摊位空缺时，如是指出。

“槟岛市政厅列明这13种食物禁止

由外劳掌厨，因为这些都是槟城特色
美食，这独有的美食文化应该受到保
护。”

询 及 为 何 如 今 才 “ 卷 土 重 来 ” 重
新禁止，她表示市政厅早前是不鼓励
外劳掌厨，但却没有条例进行加强管
制，如今必须草拟条例，方可实施。

持续取缔转租摊位业者
她也提及，槟岛市政厅将持续取缔

转租摊位的业者，一旦发现摊位转租
给外劳，将立即取消业者的执照。

她 说 ， 上 述 的 取 缔 活 动 从 没 停 止

过 ， 但 小 贩 摊 位 转 租 的 情 况 仍 然 存
在，尤其游客越多的饮食中心，转租
情况更加严重。

“其中两个热点地区是七条路和新
关仔角饮食中心。”

当天记者会出席者包括：槟岛市议
员峇卡诺丁、郭玉琪、陈顺安、罗海
扎、柯文霖和庄友睿。

为提供大学教育工作者在人工智能
（AI）所需的工具、知识和技能，槟城
英特尔主办了为期两天的“大学人工智
能”（AI for University，AI4U）培训工
作坊，获得超过6个东南亚地区达170名
的教育工作者参与。

槟州第二副首长佳日星说，教育是最
重要的事情，因此政府必须确保全民能
够获得教育是最重要，并且是优质且具
有，只有教育才能让人达成所愿。

“STEM和TVET对我国人才培育与供
应来说非常重要性，槟城一直站在技术
进步的前沿，而人工智能的发展更是不
例外。”

佳日星：AI 融入教育框架
他说，槟州政府一直致力于与行业领

导者、教育机构和政府机构展开战略举
措和合作，如今也见证了这些努力的成
果，例如两个月前启动的“学校人工智
能计划”(AI4S），证明了政府和私人
企业致力于将人工智能融入教育框架的
决心。

“而今天的AI4U培训工作坊，主要
是为大学教育工作者提供人工智能学习
所需的工具、知识和技能，通过赋能学
术机构，我们确保槟城在人工智能研
究、开发和实施方面保持领先地位。

为期两天的工作坊是由由英特尔主
办，并由88Captains、槟城圆顶科技
馆(Tech Dome Penang)、GOTT、华擎
(ASRock）和IMAGINE AI支持，此活动
也是英特尔公司致力于推动最高水平AI
教育的承诺。

陈伟篷: 积极展开各项教育计划
英特尔公司副总裁兼网络与边缘事

业部总经理陈伟篷说，该公司在过去3
年以来一直与政府机构保持紧密且积
极合作关系， 并展开许多AI相关的活
动和计划。

“英特尔过去推介了“全民人工智
能”(AI for rakyat), “学校人工智能计
划”(AI for school),、“中小型企业人工
智能”(AI for SMe)，到如今延伸为“大
学人工智能(AI for Universities)，专门为
东南亚大学与教育机构提供AI相关资讯

及器材培训。”
他说，英特尔在我国已有52年历史，

全马共有多达1万4000千名员工，当中
共有98%的员工都是马来西亚人，为此
公司每年都会透过公司STEM培训计划
为3000名学生提供培训，多达30间院校
展开课外活动合作等等。

“若没有人才，公司不会获得成长
及发展，为此我们积极展开各项教育计
划，希望能确保人才供应链保持稳定，
未来能持续提供更多人才。”

英特尔健康、教育和消费行业部门
亚太区高级总监吴松文博士说，“大学

人工智能”提供更多的AI相关工具与知
识，让大学教授能够通过培训后，学以
致用，教导更多的学生们相关技能。

槟 城 8 8 慈 善 工 商 精 英 会 （ 8 8 
Captains）主席拿督斯里黄英福说，教
育是个很好的工具，透过教育让孩子们
更多的接触人工智能，让孩子们不仅仅
是专注考试成绩或课本里的知识，而是
与最新的科技接轨。

他也呼吁政府，将来可以提供更良好
的网络连接，否则再好的硬体设备或计
划与活动，也都无法发挥最大效益。

与会者包括槟州STEM机构总经理郑
焯荣、槟城圆顶科学馆首席执行员邱武
威与槟州教育局助理总监赛夫。

英特尔大学人工智能工作坊
170东南亚教育工作者参与

槟城英特尔主办为期两天的“大学人工智能”培训工作坊，反应热烈。

槟岛私人咖啡店及饮食中心

13道美食禁外劳掌厨

槟岛市厅禁止13道本地美食由外劳掌
厨，左起峇卡诺丁、郭玉琪、陈顺安、
陈淑湘、罗海扎、柯文霖和庄友睿。

炒粿条是槟城特色美食之一。

本地人或游客爱吃的槟城福建面。
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报导 ： 黄国伟
 摄影： Darwina Mohd Daud

配合乔治市世界遗产日，名英祠开
放日热闹非凡，逾万人次游客乔

治市古迹区体验“先贤来时路”，古
玩、文化、美食及精彩表演等让人眼
前一亮！

槟州首长曹观友是于世遗日当天，
为有关年度庆典主持开幕礼，他在会
上赞扬名英祠，不仅是对先贤们贡献
的纪念，更是后人传承和弘扬文化的
重要载体。

首长：感悟先贤不屈精神
“名英祠作为乔治市一级重要的古

迹建筑，承载了华人先贤们在槟城艰
苦奋斗的历史与文化记忆。”

他说，每年今天的开放日，让民众
有机会重新审视这段历史，感悟先贤
们的不屈精神和无私奉献，使得槟城
的文化遗产能够得到更好的保护与传
承。

他感慨地说，每年来到名英祠都有
不同的体会与感悟，先辈们早年在槟
城扎根、生息、发展的历程，他们的
智慧和努力，都为今日槟城的繁荣与
发展，奠定了坚实的基础。

“通过开放日这样的活动，我们可
让民众了解先人的奋斗史，继续发扬
他们的精神，为我们的社会和谐与繁
荣作出贡献。”

不忽略保留及维护古迹
首 长 表 示 ， 槟 城

独特的古迹文化，一
直是州内最大特色
之一，因此槟州政府
积极迈向先进州的同
时，也从不忽略维护
及保留古迹的重要
性，并且确保两者之
前都能达到平衡，打
造一个能让大家同时
体验现代及古迹历史
的城市。

他欣慰获得中央政
府认可槟州的贡献，
除了获得不少基础设
施发展上的好消息，乔治市古迹也同
样获得了中央政府拨款2300万令吉，
以修复及保存古迹第一和第二类古迹
遗产建筑。

“今年4月，我们已移交拨款予第一
类古迹遗产建筑的拥有者，维护古迹
不仅仅是政府的责任，更需要大家的
团结守护。”

他相信在槟城乔治市机构协助与大
家共同努力下，槟州在维护古迹方面
可以做得更好，让更多人认识槟城的
古迹及人文文化，并继续守护槟城古
迹在联合国文化遗产名录的荣誉。

何瑞春：从先贤故事获启迪
槟 州 各 姓 氏 宗 祠 联 委 会 主 席 何

瑞春表示，该祠冀望通过是场开放

日，能让民众有机会聆听早期历史
故事，并怀着感恩的心，走过先贤
在槟州的心路历程，并从他们故事
中获得启迪和力量。

“先贤致力于推动区内经济、教
育及文化等，有利于华社的传承和
建设，对后辈影响深远，了解他们

的付出，对现今的我们有着重大意
义。”

出席者包括：副财政部长兼丹绒
区国会议员林慧英、槟州行政议员
黄汉伟、林秀琴、槟州州议员郑来
兴、王宇航、中华人民共和国驻槟
城领事李捷及副领事张丕健等。

名英祠开放日热闹非凡
逾万人古迹区体验文化

大家的传统服装打扮，
仿佛回到了旧时代！

大 家 坐 在 地 上 体
验 马 来 古 玩 - 播 棋
(Congkak)。

逾万人次游客在乔治市古迹区，
体验“先贤来时路”。

现场也有大人小孩所展示的唐合
道防身术表演。

槟首长曹观友为名英祠开放日主持开幕，出席者
有林慧英、黄汉伟、林秀琴、王宇航等人。
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“一茶匙就够了，无糖更好！” 
槟州青年、体育及卫生事务

委员会主席魏子森呼吁大家少吃糖。
他说，根据全国健康与发病率调

查（NHMS）显示，我国人民体重过
重和肥胖问题正在上升，每两个成年
人中就有一人受到影响，槟城也不例
外。

糖 摄 入 过 量 会 导 致 体 重 增 加 、
肥胖、糖尿病及其他非传染性疾病
（NCD），因此魏子森呼吁大家减少
糖分摄入，以降低健康风险。

他是于日前代表槟州首席部长曹
观友，出席于大山脚甘榜峇鲁巴刹以
及饮食中心举行的“2024年槟州减糖
运动及营养月”主持开幕时，如是指
出。

他指出，今年的营养月主题是“改
变思维：预防与营养相关的疾病”，
旨在呼吁大家改善日常饮食习惯，降
低疾病风险。

“非传染性疾病的增加会加重医
疗体系的负担，导致医疗支出增加，
公共医疗设施拥挤。根据马来西亚卫
生部和世界卫生组织（WHO）的报
告，马来西亚政府每年花费96.5亿令
吉用于治疗非传染性疾病。”

“此外，马来西亚正在进入老龄化
阶段，预计到了2030年，60岁及以上
的人口比例将从11%增加到15%。”

“全球数据显示，老年人医疗保健
的成本是年轻人的2至3倍。因此，提
高预防与营养相关疾病的意识是每个
人的共同责任。”

他呼吁大家关注高糖饮食的危害。
例如，每500毫升的碳酸饮料含有10

茶匙糖，而国人喜爱的拉茶也估计含
有10茶匙奶精，相当于5茶匙糖。他
建议大家尽量减少糖分摄入，选择低
糖或无糖饮料。

据了解，一些饮料商已经开始减少
饮料中的糖分含量，他鼓励更多商家

加入减少糖分的行列，并对此表示赞
扬。而槟州政府在州议会期间对所有
议员进行了减糖运动的宣传。

他冀望这项运动能够推广到全槟各
范围，从槟威两地市政厅管辖的摊贩
和美食广场的饮料商开始，进而扩展
到政府和非政府机构，包括工业界、
社区和志愿者，共同确保减糖运动得
以广泛实施，对公众健康产生正面的
影响。

会上也派发宣导资源于槟岛及威省
市政厅属下饮食中心代表，以加强减
糖运动的宣导。

2024年锺灵青年科学研讨会迎来海内外7
个国家167名学生参与其盛，进行文化交
流之余，也让学生开拓新知。

亚依淡州议员黄顺祥指出，一个国家
的进步不仅在于拥有现代化基设，更应
培养具卓识远见、创新思维及尊重他人
文化的年轻人。

因此，他说，槟州首长曹观友、武吉
牛汝莪国会议员蓝卡巴和他本身共拨款
3万3000令吉以支持是项活动，冀学生分
享科学心得和知识，同时还能促进多元
文化的理解和尊重。

他解释，在全球化时代，知识的获
取已不限于课堂，举办如是活动恰逢其
时，来自各地的学生集思广益，共同推
动科技创新。

他于日前代表首长致词时，如是表
示。

他恭贺该校5月在美国洛杉矶举行的
再生元国际科学与工程博览会，在化学
组荣获佳绩，该赛共有来自67个国家的
数百名学生参加。

郭显荣：科技创新驱动社会发展
锺 灵 中 学 董 事 会 主 席 拿 督 斯 里 郭

显荣认为，科技创新是驱动社会发展

进步的重要元素。
因 此 ， 他 说 ， 此 次 研 讨 会 为 各 国

学生提供交流平台，激励他们突破传
统框架，从不同角度看待事物，以便
找到合适的解决方案。

他 举 例 ， 各 校 将 围 绕 “ 精 明 用
水 ， 创 新 可 持 续 水 源 管 理 ” 进 行 探
讨，希望学生在相互学习和交流中，
找到应对全球水源问题的突破口。

为期4天的研讨会开放予15至17岁
学生参与，将进行破冰环节及科研小
游 戏 、 参 观 科 技 工 厂 、 马 来 文 化 体
验、文化之夜等活动。

出 席 者 尚 有 筹 委 会 主 席 兼 家 协 主
席沈伟和、槟城锺灵校友会会长拿督
方崃兴、总务方森源、校长蓝年丰、
武吉牛汝莪国会议员蓝卡巴特别助理
陈玥莲及拿督詹绍莉等人。

2024锺灵青年科学研讨会开幕
黄顺祥：文化交流开拓学生新知

黄顺祥（右2）为青年科技研讨会主持开幕，左起为沈伟和及郭显荣；右为蓝年
丰。

魏子森在咖啡摊位贴上“减糖运动及
营养月”海报，提高人民醒觉。

槟州行政议员魏子森（左2）呼吁民众减少糖分摄入，以降低健康风险。

我国每2名成年人
就有1人过重

魏子森吁减少糖分摄入
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由槟州绿色机构主办的槟州国际绿
色研讨与博览会（PGIGCE）今年

盛大回归，将于11月16日至17日在Setia 
SPICE会展中心隆重举行。

这个平台旨在汇聚来自槟城和北马
地区具远见卓识的领导者、创新思想家
和充满热情的倡导者，通过大家团结一
致的力量，携手打造一个更美好且永续
的家园。

槟州首长曹观友日前在新闻发布会
上宣布这项振奋人心的消息。

他说，在我们迅速发展与变化的世
界中，应对环境挑战比以往任何时候都
显得更加重要。槟州国际绿色研讨与博
览会将会是推进永续发展和推动全球变
革的平台，其主要关注的课题包括了绿
色技术、绿色金融、能力建设和净零碳
排放倡议。

“企业们必须认识到 ESG 理念（环
境、社会和治理）的重要性，因为采
用 ESG 对投资者和客户都有利，也能
促使公司更具竞争力。马来西亚政府也
通过各种政策推动 ESG 和永续发展，
随着政府实施更多永续发展政策，中小
企业也必须适应并符合这些管理要求才
能确保长期在业界的生存。不过这一切
都需要政府和私营部门的支持才能够完
成。”

“最近，槟州绿色机构也和投资槟
城机构（Invest Penang）举办了一次 
ESG 焦点小组讨论会，以辅助槟州上市
公司对于符合 ESG 报告的要求。这是
槟城中小企业将 ESG 实践纳入业务中

的一个起步点。”
“在我们努力实现永续未来的过程

中，槟州国际绿色研讨与博览会提供了
一个宝贵的学习和交流机会。我鼓励大
家积极参与活动上提供的小组讨论、研
讨会和讲座环节，以了解行业最新发
展，在获得新的机遇同时，能够加强对
环境挑战的见解。这些知识将帮助您做
出明智的决策，为你带来更强的竞争能
力。”

另 一 方 面 ， 筹 委 会 主 席 谭 伟 梁 表
示，今年的槟州国际绿色研讨与博览会
是一个推动可持续发展，并带动全球积

极变革的前沿平台。
“作为推动绿色科技、绿色金融和

零碳解决方案的的重要空间，我们期待
活动可促进各方合作、知识交流和带动
创新方案，推动槟州迈向一个可永续和
繁荣的绿色未来。”

他指出，届时将设有64个展位，供
参展商和公司企业们展示各自的绿色科
技、产品和绿色倡议。名额有限，欢迎
大家报名以确定您的展位。同时，有兴
趣赞助和支持这项活动的朋友，请联系
主办单位以了解更多赞助商配套和福
利。

“ 我 们 欢 迎 来 自 各 行 业 、 跨 国 公
司、中小企业和利益相关者的访客在这
两天到我们的展会中心参访。届时，我
们也将邀请来自本地和国际的演讲嘉
宾以及举办专题讨论环节为参与者提供
更多关于当前趋势和绿色契机的最新信
息，以帮助大家进一步改善环境，推动
地球的永续性。”

出席发布会者包括掌管环境事务的
孙达拉祖行政议员、彭加兰哥打区州
议员王宇航、槟州绿色机构总经理陈美
玲、槟岛市长拿督拉詹德兰、首长机构
总经理峇拉蒂等。

2024年第八届槟城黄金、宝石及珠宝展
（PSG）今年隆重回归，于8月9日至8月
11日在槟城国际会展中心举行，预计吸
引来自13个国家的5000名贸易访客前来
槟城参展。

这项活动是由辉煌展览私人有限公
司和槟城金匠珠宝商公会（PGJA）主
办，并有来自5个国家包括中国、新加
坡、泰国、土耳其和马来西亚约150个
参展商参与，使展览成为黄金和珠宝行
业创新与工艺的国际展示平台。

槟州旅游及创意经济委员会主席黄汉
伟说，产于槟城的黄金珠宝饰品皆独具
匠心，巧夺天工，而槟城多元化的珠宝
产品亦是吸引国内外游客前来的其中一
个卖点。

“马来西亚约80%的黄金珠宝出口产
品皆源自槟城的珠宝企业，因此，可说
是“南洋珠宝看大马，大马珠宝看槟
城”。”

他说，这次的“马来西亚国际黄金宝
石珠宝展”不仅将展示目前行业内最新
及最好的黄金珠宝饰品，届时展会现场
还将举办一系列与黄金珠宝行业相关的
活动如反洗黑钱法令（AMILA）法规研
讨会、国际黄金与珠宝峰会、买家特邀
计划等。

他提及，深圳槟城直航的开通，不仅
对槟城的旅游业大有裨益，也将使得北
马区的黄金珠宝业者获益不浅，促进两
地黄金珠宝市场的密切合作与交流。

他说，深圳作为中国黄金珠宝业的重
要城市，拥有丰富的市场资源与消费群

体，深圳槟城的直飞航线将提高槟城的
可达性，为槟城的珠宝企业开拓更广阔
的市场，增加与中国买家的直接接触以
及交易机会。

“‘马来西亚国际黄金宝石珠宝展’
不仅提供商业机会，更是推动珠宝行业
创新与发展的重要平台。因此，凡对黄
金珠宝工艺有着浓厚兴趣的专业人士与
爱好者，莫可错过这一年度盛事。”

首推5G 黄金
辉煌展览私人有限公司首席执行员拿

督林泳煌说，此次的展览还将首次推出
开创性的 5G 黄金，展示新一代黄金制
造技术。

“这最新的技术可生产出更硬、更
轻、更亮、更纯的黄金，更适合复杂的
珠宝设计，而这一创新标志着槟城黄金
珠宝行业的革命性进步。”

他也透露，去年黄金周交易额达8000
万令吉，而今年希望能突破1亿令吉的
交易额。

他说，大会将提供交通津贴给予前来
参展的买家，以及3天2夜酒店住宿津贴
给予国外买家。

“深圳直飞航班的开通，对珠宝业展
来说可谓是一大好消息，促进双边黄金
贸易发展。”

放眼成世界十大黄金珠宝出口国
槟州金鉆珠宝商公会主席朱益章说，

通过这次的展会，槟城将会引领黄金变
革的浪潮，力争登上黄金行业的巅峰，
并期望马来西亚能够成世界十大黄金珠
宝出口国之一。

“我相信 PSG 2024 将成东南亚黄金
珠宝商们首选的社交及生意平台。企业
对企业交流，有望促成商机，为槟城经
济发展做出贡献。”

与会者包括槟州金鉆珠宝商公会会务
顾问拿督罗绍昌硕士、槟州金鉆珠宝商
公会总務及筹委会主席杨钦水。

黄金宝石及珠宝展重磅回归
料吸引13 国5千人热烈参与

2024年第八届槟城黄金、宝石及珠宝展将在今年8月隆重回归。

槟国际绿色研讨与博览会新闻发布会。左起：陈美玲、孙达拉祖、曹观友、谭伟樑、王宇航、拉詹德兰等。

槟国际绿色研讨与博览会11月办
 关注绿色领域及推动永续发展

此次展览将首次推出开创性的 5G 黄
金，展示新一代黄金制造技术。
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18年来热衷于跑步的槟城女跑将–陈
菁菁，在今年4月完成波士顿马拉

松后，成为了槟城首位获得雅培世界
马拉松大满贯 （Abbott World Marathon 
Majors）殊荣的女性跑者，同时也是全
国30名获此殊荣者之一。

雅培世界马拉松大满贯是由六个全球
最大、最负盛名的马拉松比赛组成的系
列赛事，包括：东京马拉松、波士顿马
拉松、伦敦马拉松、德国柏林马拉松、
美国芝加哥马拉松和纽约城市马拉松。
而陈菁菁用了9年时间来完成这6项马拉
松赛事。

她接受《珍珠快讯》访问时指出，她
于2006年初次接触美国马拉松，那时被
公司派驻美国俄勒冈州工作两年，当时
纯粹要完成自己的愿望清单，跑完后对
新手的她来说，过程过于辛苦，就搁下
狠话以后不再参加。

“ 由 于 那 时 没 做 好 充 足 准 备 与 锻
炼，加上赛前饮食不足，整个过程挺辛
苦，最后的10公里赛程更是以徒步来完
成。”

当她用了两周恢复元气后，又不甘
心就此放弃，6个月后她又报名了另一
场马拉松，自此就和马拉松结下不解之
缘，并开始锻炼自己。

难忘东京马拉松精致体验
她指出，她分别在2015年参加日

本东京马拉松、2018年德国柏林马拉
松、2019年美国芝加哥马拉松、2022年
伦敦马拉松、2023年纽约城市马拉松及
2024年波士顿马拉松，还有其他不列在
雅培世界马拉松大满贯名列内的大大小
小马拉松。

这当中最让她有难忘体验的是日本
东京马拉松，被日本当局的细心给惊艳
到，整个赛程的细节都拿捏地非常好，
且贴心顾及参赛者的需求，让她有非常
难忘的体验。

“至于比赛气氛最热烈的属纽约马拉
松，当地参与者们的热情呐喊如没有休

止符，而赛程跑得最舒服的是芝
加哥及东京。而不同国家的马拉
松，有不同文化上的体验。”

她说，雅培世界马拉松大满贯
并没有时限，有者1年内完成6项
赛事，也有的用了30年来完成，
而她则用了9年，间中包括了疫情
关系，而停止参赛。

说起马拉松生涯，她直言是幸
运的，因为参加大满贯马拉松比
赛是以抽签的形式进行，即便是
有钱也未必能够获得参加资格，

而她就这么幸运的被抽到。
“如果没有获得抽签，尚可以

选 择 主 办 当 局 提
供 的 旅 游 配 套 形 式
参加，但名额也有
限。第三种也是
最后一种方法，
则 是 以 慈 善 募
捐 的 形 式 来 参
加。”

爱好与事业相结合
随着她今年完成

了雅培世界马拉松
大 满 贯 后 ， 她
将 把 重 心
放 在
自 己

的生意上，但不意味
她的跑步生涯就此停
止。

“ 我 依 旧 热 爱 跑
步 ， 而 我 也 是 一 名 认

证跑步教练，我是幸运
的，我可以把自己的爱
好和事业结合一起，至

今仍保持着热忱。”
拥 有 工 程 师 背 景 的 她 ，

因 厌 倦 千 篇 一 律 的 工 作 步
骤，2013年她决定开始创业，
在丹绒武雅创立了“MyPace 
by Runners Unite” 体育用品
专卖店。

她同时也借着其专业背景，
开 创 了 马 拉 松 或 运 动 活 动 的

计时系统，并成为了槟城大桥
马 拉 松 的 计 时 系 统 供 应 商 ， 即

赛 程 中 提 供 跑 者 佩 戴 射 频 识 别

（RFID）的号码布，作为数据存储
及计算成绩。

她 感 谢 槟 州 政 府 给 予 的 信 任 和 机
会，愿意把这重任交付于她，从时任
的槟州旅游事务委员会主席拿督罗兴
强、拿督杨顺兴，再到如今的黄汉伟
行政议员，都与她的团队合作无间。

冀为体育领域作出贡献
她提及，相较于国外的体育发展成

熟度，我国的体育领域仍有很大的空
间来发展。因此，她希望能够在自己
的国土中，为该领域作出贡献。

她举例，在欧美国家，在当地举办
大型体育项目时，周边的商家或民众
都有很强烈的参与度，甚至推出促销
或举国同庆活动的进行，这些都是很
正面的风气。

她冀望透过这个方向和使命，透过
体育活动项目，来促进其他领域的经
济发展，同时也应提升民众对体育项
目的参与度。

陈菁菁在跑程中的英姿，图为2023
年在纽约参加马拉松时摄。

18年来热衷于马拉松的槟城女跑
将-陈菁菁。

雅培世界马拉松大满贯是由六个全球最大、
最负盛名的马拉松比赛组成的系列赛事。

槟城首位女跑将陈菁菁
获雅培世界马拉松大满贯
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ஜோர்ஜ்டவுன் – பினாங்கு இந்து 
அறப்பணி வாரியமும் பினாங்கு ஆளுநர் 
அறககட்ைறையும் இறணந்து முதல் 
முறறயாக சிறுநீரக ்பாதிப்பால் அவுதியுறும் 
தநாயாளிகளுககு உதவிதபதாறக 
வழங்கியுள்ைது.

இந்நிகழ்ச்சியில் பினாங்கு மாநில 
ஆளுநர் பினாங்கு மாநில ஆளுநர் 
துன ைதததா� உததாமா அஹமத 
ஃபுஸி பின ொஜி அபதுல் ரோக சிறபபு 
விருந்தினராக கலந்து பகாண்ைார். 
தமலும், பினாங்கு இந்து அறப்பணி வாரியம் 
விறரவில் அறமககவிருககும் சிறுநீரக 
சிகிச்றே றமயததிறகு உதவும் வறகயில் 
ரிம10,000-ஐ மானியமாக வழங்கினார்.

“பினாங்கு இந்து அறப்பணி வாரியம் 
பினாங்குவாழ் இந்தியர்கள் ்பயனப்பறும் 
வறகயில் கல்வி, மருததுவம் என 
அறனதது வறகயிலும் உதவிகறை நல்கி 
வருகினறது.

“அதன பதாைர்ச்சியாக, இம்முறற 
முதல் முறறயாக 50 சிறுநீரக தநாயால் 
்பாதிககப்படும் தநாயாளிகளுககு உதவும் 
வறகயில் ஒருவருககு தலா ரிம1,000-மும் 
உணவுககூறையும் வழங்கப்படுகிறது”, என 
ெர்தமானிதகா றமயததில் நறைபப்பறற 
சிறுநீரக தநாயாளிகளுககு உதவிதபதாறக 
வழங்கும் நிகழ்ச்சியில் பேனட்ைர் ைாகைர் 
லிங்தகஸ்வரன தமதுறரயில் இவ்வாறு 
குறிபபிட்ைார்.

இதனிறைதய, பினாங்கு மாநில 
அரசு ஒவ்பவாரு ஆண்டும் பினாங்கு 
இந்தியர்களின ேமூகநலன தமம்்பாட்டிறகு 
உதவும் தநாககில் ரிம 2 மில்லியன 
நிதி ஒதுககீடு வழங்கிவருவதறகு 

பிறை – பிறற எம்.பி.தக.தக மறறும் 
பிறற தேறவ றமயததின ஏற்பாட்டில் 
திறன தமம்்பாட்டுப ்பயிறசிகறை நைததி 
வருகிறது.

இததிட்ைததில் குறறந்த வருமானம் 
ப்பறும் தரபபினறரச் தேர்ந்தவர்கள் 
குறிப்பாக மகளிர் உ்பரி வருமானம் 
ப்பறுவதறகு உதவும் தநாககிலான இந்த 
திட்ைங்கறை பிறற எம்.பி.தக.தக தறலவர் 
� ேங்கர் தறலறமயில் ஏற்பாடு பேய்து 
வருகினறனர்.

இததிட்ைததின ஒரு ்பகுதியாக 
அண்றமயில் மகளிருககான மகபத்பறு 
மறறும் குழந்றத ்பராமரிபபு ்பயிறசி 
நைததப்பட்ைது.

இந்த 12 வாரப ்பயிறசியில் 
பிரேவததிறகுப பிந்றதய தாய், தேய் 
்பராமரிபபு மறறும் ்பாரம்்பரிய றவததிய 
முறறகள் குறிதது பதளிவாக விைககம் 
அளிககப்பட்டு கறறுதரப்படும்.

இதனிறைதய, இந்த ்பயிறசி 
ேம்்பந்தப்பட்ை அறனதது தரபபினரின 
்பாதுகாபற்பயும் ஆதராககியதறதயும் 
உறுதி பேய்யும் தநாககில் 
வடிவறமககப்பட்டுள்ைது, குறிப்பாக 
இதனவழி தாய்மார்கள், குழந்றதகளின  
்பாதுகாபபு உததரவாதம் அளிகக 
வழிவகுககும்.

இங்குள்ை பிறற ேட்ைமனற தேறவ 
றமயததில் காறல 9.30 மணி பதாைங்கி 

இநதிைர்களுககு கச்வைாறறுவக்த 
மு்தன்ம குறிகககாள் - இராைர்
ைாகைர் லிங்தகஸ்வரன நனறிறயயும் 
்பாராட்டுகறையும் பதரிவிதது பகாண்ைார்.

இந்நிகழ்ச்சியில் பினாங்கு இந்து 
அறப்பணி வாரிய தறலவர் ஆர்.எஸ்.என 
இராயர், ஆட்சிககுழு உறுபபினர் லிம் சியூ 
கிம், ேட்ைமனற உறுபபினர்கைான குமரன 
கிருஷணன & தோேப எங், பினாங்கு மாநில 
சுகாதார இயககுநர் ைாகைர் ஃ்பசிலா 
பிந்தி பேய்க அலாவுடின, பினாங்கு இந்து 
அறப்பணி வாரிய ஆறணயர்கள் மறறும் 
முககிய பிரமுகர்கள் கலந்து சிறபபிததனர்.

தமலும், நிகழ்ச்சியில் சிறபபுறர 
வழங்கிய பினாங்கு இந்து அறப்பணி வாரிய 
தறலவரும் பேலுதததாங் நாைாளுமனற 
உருபபினருமான ஆர்.எஸ்.என இராயர், 
இந்த அறப்பணி வாரியம் இந்தியர்களுககு 
தேறவயாறறுவறததய தனது முதனறம 
குறிகதகாைாக பகாண்டுள்ைது என 
தமதுறரயில் பதளிவுப்படுததினார்.

பினாங்கு இந்து அறப்பணி வாரியம் 
புதிய நிர்வாகததின கீழ் கைந்தாண்டு 
318 தமறகல்வி பதாைரவிருககும் 
மாணவர்களுககு ரிம 400,000 
ஊககதபதாறக வழங்கியுள்ைது 
குறிபபிைததககதாகும். இவ்வாண்டும் 
2023-ஆம் ஆண்டு எஸ்.பி.எம் ததர்வில் 
சிறபபு ததர்ச்சி ப்பறற மாணவர்களுககும் 
உதவிதபதாறக வழங்கியுள்ைது 
்பாராட்ைககுரியதாகும்.

பினாங்கு இந்து அறப்பணி வாரி�த் துமைத் தமலவர் க்சனட்டர் ்டாக்டர் லிங்ய�ஸ்வரன் & 
்பா�ான் ்டாலாம் ்சட்டமன்ற உறுபபினர் குமரன் கிருஷைன் சிறுநீர� ்பாதிப்பால் அவுதியுறும் 
யநா�ாளிககு உதவித்கதாம� வழங்கினர் (உ்டன் பினாங்கு மாநில ஆளுநர் பினாங்கு மாநில 
ஆளுநர் துன் ்டத்யதா� உத்தாமா அஹமத் ஃபுஸி பின் ொஜி அபதுல் ர்சாக மறறும் தமலவர் 
ஆர்.எஸ்.என் இரா�ர்).

மகளிர்களுககாக மகப்கபறு மறறும் குழந்்த பராமரிப்பு 
பயிறசி திட்்டம் 

மாறல 4.00 மணி வறர நறைப்பறற 
இந்த ்பயிறசியில்   10 மகளிர் ்பங்குப்பறறு 
்பயனறைந்தனர்.

இந்த ்பயிறசியில் கலந்து பகாண்டு 
்பயனறைந்தவர்கள் சுறறுவட்ைாரததில் 
உள்ை தாய்மார்களுககு பிரேவததிறகுப 
பிந்றதய ்பயிறசிறய வழங்குவதறகும் அதன 
மூலம் உ்பரி வருமானம் ப்பறுவதறகும் 

இந்த ்பயிறசி துறணபுரியும் எனறு � 
நம்பிகறகத பதரிவிததார்.

தமலும், இந்த ்பயிறசிறய இலவேமாக 
நைததுவதறகு தங்களுககுத ப்பரிதும் 
துறண புரிந்த மதலசிய அறனததுக 
கட்சி நாைாளுமனறக குழு மறறும் 
அதன ப்பாறுப்பாைர்களுககும் � நனறி 
பதரிவிததுக பகாண்ைார்.

ம�பய்பறு மறறும் குழந்மத ்பராமரிபபு ்பயிறசி திட்ட ்பங்ய�ற்பாைர்�ளு்டன் எம்.பி.எஸ்.பி �வுன்சிலர் க்பான்னுதுமர மறறும் பிமற எம்.பி.ய�.ய� 
தமலவர் � ்சங்�ர் குழுப்ப்டம் எடுத்துக க�ாண்்டனர்.

இந்நிகழ்ச்சியின சிறபபு விருந்தினராக 
எம்.பி.எஸ்.பி கவுனசிலர் ப்பானனுதுறர 
கலந்து பகாண்டு ஆதரவு நல்கினார்.

பிறற எம்.பி.தக.தக ஏற்பாட்டில் 
றதயல் ்பயிறசி ்பட்ைறற, றகவிறன 
மறறும் ேறமயல் ்பட்ைறற ஆகியறவ 
மகளிர்களின வைர்ச்சிககாக ஏற்பாடு 
பேய்யப்பட்டுள்ைது குறிபபிைததககது.
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சுங்றகை �ோககைோப் - கிரியான ஒருங்கிறணந்த ்பசுறமத 
பதாழில் பூங்கா மூலம் த்பராக அரோங்கததிைம் இருந்து 
பினாங்கு மாநிலம் த்பாதுமான அைவு நீர் விநிதயாகதறதப 
ப்பறும் எனறு பிரதமர் ைதததா � அனவார் இபராஹிம் 
ேமீ்பததில் அறிவிததறத பினாங்கு அரோங்கம் 
வரதவறகிறது.

கைந்த ேூறல,2 அனறு அனவார் நாைாளுமனறததில், 
த்பராக நதியிலிருந்து மூல நீறர புககிட் தமரா அறணககு 
பகாண்டு பேல்லப்படும் எனறு பதரிவிததார். இந்த முயறசி 
வைககு த்பராக மறறும் பினாங்குககு ஒரு நாறைககு 
1,500 மில்லியன லிட்ைர் நீறர (MLD) வழங்கும் எனறு 
எதிர்்பார்ககப்படுகிறது. இததிட்ைததால் இரு மாநில 
மககளும் ்பயனறைவர்.

பினாங்கு முதலறமச்ேர் தமதகு ோவ் பகான இதயாவ் 
இந்த அறிவிபற்ப பினாங்கு மாநிலததிறகு நல்ல பேய்தி 
எனறு வரதவறறார்.

“இரு தரபபிலிருந்தும் ப்பாறுபபுள்ை கட்சிகள் 
பினாங்கு-த்பராக நீர் ஒப்பந்தததிறகான பேயல்முறறறய 
எளிதாககியுள்ைன என்பறத இது எடுததுககாட்டுகிறது.

“இருபபினும், இந்த ஒப்பந்தம் இனனும் ஆரம்்பக 
கட்ைததில் தான  உள்ைது. தமலும், இததிட்ைததால் 
பினாங்கு ப்பறும் நீரின  ேரியான அைவு (MLD), 
சுததிகரிககப்பட்ை நீரின விறல மறறும் பிற பதாழில்நுட்்ப 
த்பானற  விவரங்கள் அறிய கூடுதல் ேந்திபபுக கூட்ைங்கள் 
தமறபகாள்ைப்படும்.

"அதிகமான நீர் த்பராக மாநிலததிறகு  
விநிதயாகிககப்படும். அதததவறையில், பினாங்கு 
மாநிலததிறகு  700 MLD நீர்  ப்பறுமானால், அது பதறகு 
பே்பராங் பிறற மாவட்ைததில் குடிமககளின ததறவகறைப 
பூர்ததிச் பேய்ய த்பாதுமானதாக இருககும்.

“பினாங்கு ப்பற தவண்டிய ேரியான நீரின அைவு 
குறிதது இனனும் த்பச்சுவார்தறத நைததி வருகிதறாம்.

தஞபசோங் பூங்கைோ - பினாங்கு 
மாநிலததில் அறையாைம் காணப்பட்ை 
அதிக ஆ்பததுள்ை 12 மறல 
ேரிவுகறைப ்பராமரிகக கைந்த பிபரவரி 
மாதம்  ப்பாதுப்பணித துறற அறமச்சு   
ரிம10,000,000 நிதி ஒதுககீட்றை 
அங்கீகரிததுள்ைது.

இந்த 12 அதிக ஆ்பததுள்ை 
ேரிவுகளில் ஐந்து வைகிழககு 
மாவட்ைததிலும் ஏழு  பதனதமறகு 
மாவட்ைததிலும் அறமந்துள்ைன எனறு 
உள்கட்ைறமபபு, த்பாககுவரதது மறறும் 
இலககவியல் ஆட்சிககுழு உறுபபினர் 
றேரில் கிர் தோொரி கூறினார்.

"ஒட்டுபமாதத ஒதுககீட்டில் 
இருந்து வைகிழககு மாவட்ைததில் 
தமறபகாள்ைப்படும் ்பராமரிபபுத 
திட்ைததிறகு ரிம3,868,000 நிதியும் 
மீதமுள்ை ரிம6,134,000 நிதி  பதனதமறகு 
மாவட்ைததிறகும் ்பயன்படுததப்படும். 
இந்தப ்பணிகறை தமறபகாள்ை 
நியமிககப்பட்ை ஒப்பந்ததாரர் பினதாஸ் 
உததாமா பேன ப்பர்ொட் (PUSB) 
நிறுவனம் ஆகும்," எனறு றேரில் 
கூறினார்.

"இததிட்ைததின கீழ்  மண் ஆய்வு, 
ஆரம்்பகால தமம்்பாட்டுத திட்ைததின 

"இருந்தாலும், இரு மாநிலங்களுககும் 1,500 MLD 
நீர் ப்பறப்படும் எனற பிரதமரின அறிவிபபு, பினாங்கு-
த்பராக நீர் ஒப்பந்தததிறகுச் ோதகமான வைர்ச்சிறய 
உருவாககும்," எனறு ோவ் இனறு சுங்றக ்பாககாபபில் 
உள்ை ்பண்ைார் தாபேக முததியாராவில் நறைப்பறற 
பேய்தியாைர் கூட்ைததில் கூறினார்.

உள்ளூர் இந்தியச் ேமூகததினருைனான ேந்திபபில் 
கலந்து பகாண்ை முதலறமச்ேர்,  நீர் பிரச்றனகள், 
நீர் உள்கட்ைறமபபு திட்ைங்கள் மறறும் பிற உள்ளூர் 
மககள் எதிர்தநாககும் ேவால்கள்  உள்ளிட்ை ்பல்தவறு 

பிரச்ேறனகள் குறிதது மககளிைம் கலந்துறரயாடினார்.
இந்தச் ேந்திபபுக கூட்ைததில், ோவ்வின மூததச்  

பேயலாைர் முகமட் ்பல்கிஷ ஓதமான, சுங்றக புயு 
ேட்ைமனற உறுபபினர் பீ சின தீ, பகாம்தார் ேட்ைமனற 
உறுபபினர் தத லாய் பெங், மச்ோங் புத்பாக ேட்ைமனற 
உறுபபினர் லீ றக லூன, புககிட் பதங்கா ேட்ைமனற 
உறுபபினர் கூய் சிதயா-லியுங், ததசிய நீர் தேறவ 
ஆறணயததின (SPAN) தறலவர் ோர்லஸ் ேந்தியாதகா 
மறறும் பினாங்கு பி.தக.ஆர் தறலவர் நூருல் இஸ்்ா 
அனவார் ஆகிதயாரும் கலந்து பகாண்ைனர்.

ய்பராக பினாங்கு நீர் திட்டம் ய்பராக நதியிலிருந்து புககிட யமரா அமைககு மூல நீமரக க�ாண்டு க்சல்லும் 
(மூலம்: இமை�தைம்).

ஆபத்தான ம்ை சரிவுகளில் பராமரிப்புப் பணிகள் 
்்தா்டங்கிைது

தலதறத சுததம் பேய்தல் மறறும் 
நிலச்ேரிவு ஏற்பட்ை ்பகுதிகறைச் 

்பகுதிகறைக கைந்து பேல்லும் 
த்பாது வாகனதமாட்டிகள் தங்கள் 
்பயணங்கறைத திட்ைமிடுமாறு 
அறிவுறுததப்படுகிறார்கள். தமலும், 
இப்பகுதியில் அறமககப்பட்டுள்ை 
வழிமுறறகறை அறனவரும் பின்பறற 
தவண்டும்," என பேய்தியாைர் ேந்திபபுக 
கூட்ைததில் றேரில் பதரிவிததார்.

"இந்தப ்பராமரிபபுப ்பணிகள் 
தமறபகாள்ளும் த்பாது எந்த 
ோறலகளும் மூைப்பைாது எனறாலும், 
அறனதது வாகனதமாட்டிகள் 
்பாதுகாபற்ப உறுதிச் பேய்வதறகாக 
ப்பாதுமககள் வழிகாட்ைல்கறைப 
பின்பறறுமாறு அறிவுறுததப்படுகிறார்கள்," 
எனறு றேரில் கூறினார்.

பினாங்கு மககளின ்பாதுகாபற்ப 
உறுதிபேய்ய இந்தப ்பராமரிபபுப 
்பணிகறை தமறபகாள்ை நிதி ஒதுககீடு 
வழங்கிய ப்பாதுப ்பணிததுறற அறமச்ேர் 
ைதததா� அபலகோண்ைர் நந்தா 
லிங்கிககு அவர் நனறித பதரிவிததார்.

வைகிழககு மாவட்ை தே.தக.ஆர்     
ப்பாறியியலாைர் முகமட் றகருல் 
நிோம் முகமட் ஃபுஸி, பதனதமறகு 
மாவட்ை தே.தக.ஆர் ப்பாறியியலாைர் 
வான எய்கா தனசுகாசி தே ைாவுட் 
மறறும் சிவில் இனஜினியர் (ோறலகள்) 
தராறெசி ொஷிம் ஆகிதயாரும் 
கலந்து பகாண்ைனர்.

ஆடசிககுழு உறுபபினர் மஜரில் கிர் யஜாொரி பினாங்கு மாநிலத்தில் அம்ட�ாைம் 
�ாைப்பட்ட அதி� ஆ்பத்துள்ை 12 மமல ்சரிவு�மைப ்பராமரிபபுத் திட்டத்மத ்பார்மவயிடுகிறார் 
(உ்டன் யஜ.ய�.ஆர் க்பாறியி�லாைர்�ைான மு�மட ம�ருல் நிஜாம் மு�மட ஃபுஸி மறறும் 
க்பாறியி�லாைர் வான் எய்�ா தன்சு�ாசி ய்ச ்டாவுட).

ேரிபேய்தல் ஆகியறவ அைங்கும்.
“இந்த தமம்்பாட்டுத திட்ைப 

பினபாங்கு – ப்ரபாக் நீர ஒப்ந்தத திட்டம் சபா்த்கமபான 
பமம்்பாடுக் ்கபாணும்
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பினாங்கு க�ாடிமமல ய�பில் �ார் 
திட்டத்தின் �டடுமான ்பணி�ள் 
கதா்டக�ம் �ண்்டது. 

வ்ட க்ச்பராங் பிமற மாவட்ட அைவில் அறகநறி �ல்வி �ர்னிவலில் கவறறிபக்பறற
மாைவர்�ளுககு ்பா�ான் ்டாலாம் ்சட்டமன்ற உறுபபினர் குமரன் கிருஷைன் 
்பரிசு�மை எடுத்து வழங்கினார். 

வீ்டமமபபு மறறும் சுறறுசசூழல் ஆடசிககுழு உறுபபினர் ்டத்யதா �  
சுந்தராஜு யமற�ல்வி கதா்டரவிருககும் மாைவிககு உதவும் வம�யில் 
மடிக�ணினி வழங்கினார்.

்பள்ளி�ளில் அறிவி�ல், 
கதாழில்நுட்பம், க்பாறியி�ல் 
மறறும் �ணிதத் திட்டங்�மை 
கதா்டர்ந்து ஊககுவிககும் 
வம�யில் இரண்்டாம் 
துமை முதலமமச்சர் ஜகடிப 
சிங் டிய�ா ஸ்கதம் மாதக 
க�ாண்்டாட்டத்தில் �லந்து 
க�ாண்டு மாைவர்�ளுககு 
ஊக�மளித்தார். 

பினாங்கு இந்துதர்ம மாமன்ற அருள்நிமல�ம் ஏற்பாடடில் 'நீ ம�த்தானவன்' எனும் இமைஞர் மாநாடு 2024 & 
ஆன்மீ� ்பட்டமறயில் �லந்துக க�ாண்்ட மாைவர்�ளு்டன் அதன் தமலவர் தன்பாலன் குழுப்ப்டம் எடுத்துக 
க�ாண்்டார்.

உல�ைாவி� அமமதிக�ான தூ� மதிபபு�ளின் அமமபபின் குடும்்ப தினக க�ாண்்டாட்டத்தில் ஆடசிககுழு உறுபபினர் லிம் சியூ கிம் மறறும் ்பத்து உ்பான் ்சட்டமன்ற உறுபபினர் குமயர்சன் 
�லந்து சிறபபித்தனர்.

்கத்தபப்சும் ்்டங்்கள்
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JPJ 04-656 4131
 04-398 8809
JABATAN PENDAFTARAN 04-226 5161

PENANG GLOBAL TOURISM (PGT)  04-263 1166
TOURISM MALAYSIA 04-261 0058
KERETAPI BUKIT BENDERA 04-828 8880
FERI (GEORGETOWN) 04-210 2363
        ( BUTTERWORTH) 04-310 2377
JAMBATAN PP 04-398 7419
STESEN KERETAPI BUTTERWORTH 04-261 0290

PERSATUAN PERLINDUNGAN  04-829 4046
KANAK-KANAK
D’HOME CARELINE 04-291 0111
CAP 04-829 9511
BEFRIENDERS PENANG 04-291 0100
                                                  011-5670 6261
PERPUSTAKAAN PP 04-229 8555

BIRO PENGADUAN AWAM 04-263 6893
SEKRETARIAT KERAJAAN NEGERI 04-262 1957
PBA (PUSAT PANGGILAN 24 JAM)       04-255 8255
KASTAM 04-262 2300
IMIGRESEN 04-250 3419
WCC (Women’s Centre for Change) 04-228 0342
Pusat Perkhidmatan Wanita (Seberang)04-398 8340
EPF 04-226 1000
SOCSO 04-238 9888

Talian Kecemasan & Perkhidmatan Awam
POLIS, AMBULANS, BOMBA 999
& PENYELAMAT
DIREKTORI TELEFON 103
OPERATOR ANTARABANGSA 101
HOTLINE MBPP 04-263 7637 
ANGKATAN PERTAHANAN AWAM 04-228 9012

ADUN No Tel/ No Faks
N.01 PENAGA
YB Ustaz Yusni Mat Piah (T)

N.03 PINANG TUNGGAL
YB Bukhori Ghazali (T) 

N.04 PERMATANG BERANGAN
YB Mohd Sobri Salleh (T)

N.05 SUNGAI DUA
YB Muhammad Fauzi Yusoff (T)

N.06 TELOK AYER TAWAR
YB Azmi Alang (T)

N.10 SEBERANG JAYA
YB Izhar Shah Arif Shah (T)

N.11 PERMATANG PASIR
YB Amir Hamzah Abdul Hashim (T)

N.12 PENANTI
YB Zulkefli Bakar (T)

N.20 SUNGAI BAKAP
YB Nor Zamri Latiff (T)

N.39 PULAU BETONG
YB Mohamad Shukor Zakariah (T)

N.40 TELOK BAHANG
YB Muhamad Kasim (T)

NAMA No Tel/ No Faks
PENANG CARE SOCIETY (Hotline)

(T) 04 - 291 0123 
    

DAP PENANG HQ
dappenang@dapmalaysia.org

(T) 04 - 228 8482
(F) 04 - 228 8514

PKR PENANG HQ (T) 04 - 397 0115

ADUN No Tel/ No Faks
N.26 PADANG KOTA
YAB Chow Kon Yeow
chowkonyeow@penang.gov.my

(T) 04 - 226 0218
(F) 04 - 226 0218

N.37 BATU MAUNG
YB Dato’ Dr. Mohamad Abdul Hamid
mohdhamid@penang.gov.my

(T) 04 - 626 1442
(F) 04 - 626 1442

N.29 DATO’ KERAMAT
YB Jagdeep Singh Deo
jagdeepsinghdeo@penang.gov.my

(T) 04 - 226 2464
(F) 04 - 261 8715

N.15 PADANG LALANG
YB Gooi Zi Sen
gooizisen@penang.gov.my

(T) 012 - 500 1571
  

N.16 PERAI
YB Dato’ Seri Sundarajoo A/L Somu
n16.kadunperai@gmail.com

(T) 04 - 397 3600

N.19 JAWI
YB H’ng Mooi Lye
n19dunjawi@gmail.com

(T) 04 - 594 1163
(F) 04 - 594 3163

N.21 SUNGAI ACHEH
YB Rashidi Bin Zinol
n21sgachehpk@gmail.com

(T) 04 - 593 2408
(F) 

N.22 TANJONG BUNGA
YB Zairil Khir Johari
tanjongbunga@bukitbendera.org

(T) 04 - 818 3866
(F) 04 - 262 5952

N.30 SUNGAI PINANG
YB Lim Siew Khim 
limsiewkhim@penang.gov.my

(T) 04 - 657 6630
(F) 04 - 658 6630

N.34 PAYA TERUBONG
YB Wong Hon Wai
wonghonwai1973@gmail.com

(T) 04 - 826 1898
(F) 

N.36 PANTAI JEREJAK
YB Fahmi Zainol
fahmizainol@penang.gov.my

(T) 04 - 293 7545
(F) 04 - 293 7546

N.02 BERTAM
YB Datuk Seri Reezal Merican Naina 
Merican
dsrmpusatkhidmat@gmail.com

(T) 
(F) 

N.07 SUNGAI PUYU
YB Phee Syn Tze
n07sungaipuyu@gmail.com

(T) 04 - 313 7987
(H) 012 - 248 5938

N.08 BAGAN JERMAL
YB Chee Yeeh Keen
cheeyeehkeen@gmail.com

(T) 018 - 388 6317
(F)

N.09 BAGAN DALAM
YB Kumaran Krishnan @ Calvin
bagandalamn09@gmail.com

(T) 04 - 313 1002 
(F)

N.13 BERAPIT
YB Heng Lee Lee
berapit@dappg.org

(T) 017 - 813 3509
(F) 04 - 540 0006

N.14 MACHANG BUBOK
YB Lee Khai Loon 
kllee78@gmail.com

(T) 013 - 399 0519
(F) 04 - 551 1442

N.17 BUKIT TENGAH
YB Gooi Hsiao-Leung
gooihsiaoleung@penang.gov.my

(T) 04 - 507 5001
(F) 04 - 507 5001

N.18 BUKIT TAMBUN
YB Goh Choon Aik (T) 04 - 502 5818 

(F) 04 - 506 2138

N.23 AIR PUTIH
YB Lim Guan Eng 
dapairputih@gmail.com

(T) 04 - 829 0614

N.24 KEBUN BUNGA
YB Lee Boon Heng
leeboonheng24@gmail.com

(T) 011 - 2773 6684

N.25 PULAU TIKUS
YB Woo Sze Zeng 
 joshuawoosz@gmail.com

(H) 016 - 417 2548 

N.27 PENGKALAN KOTA
YB Wong Yuee Harng
pengkalankota@dappg.org

(T) 04 - 299 2574
(F) 

N.28 KOMTAR
YB Teh Lai Heng
komtar@dappg.org

(T) 016 - 270 6808
(F) 04 - 227 7068

N.31 BATU LANCANG
YB Ong Ah Teong
ongahteong@penang.gov.my

(T) 04 - 280 4411
(F) 04 - 280 4422

N.32 SERI DELIMA
YB Tan Hooi Peng
n32seridelima@gmail.com

(T) 04 - 659 5611
(F) 

N.33 AIR ITAM
YB Joseph Ng Soon Siang
airitamdap@gmail.com

(T) 016 - 421 9143
(F) 04 - 829 9143

N.35 BATU UBAN
YB Kumaresan A/L Aramugam
kumar.harapan35@gmail.com

(T) 04 - 668 1062
(F) 04 - 668 1062

N.38 BAYAN LEPAS
YB Dato’ Azrul Mahathir Aziz
ambasegaria.aam@gmail.com

(T) 04 - 649 3976
(F) 04 - 649 3976
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Bil. Nama Daerah Pejabat / Unit 
Kewarganegaraan

No. Telefon

1. Yeap Choon Keong Timur Laut Penyelia
Bahagian

Kewarganegaraan

Pejabat Bahagian 
Kewarganegaraan Pulau Pinang,

Tingkat 46, KOMTAR

04 - 650 5105

013 - 449 0366

2. K. Velan Barat Daya 018 - 394 4537

3. Joseph Tan Seberang Perai
Utara

011 - 5628 5600

4. K. Dasirani Seberang Perai 
Tengah 

012 - 412 2375

5. Seberang Perai
Selatan

Nama Telefon

MBPP 04 - 259 2020

Abdul Latif Mohamad 012 - 248 5016

Alan Lim Wei Lun 017 - 343 3995

Bakar Noordin 012 - 495 6347

Benji Ang Ming Quan 012 - 423 3227

Chan Soon Aun 012 - 485 0728

Choong You Ray 012 - 456 1133

Datuk Haji Abdul Razak Abdul 
Rahman

012 - 464 6277

David Chen Wooi Teong 012 - 492 1114

Hari Krishnan a/l Ramakrishnan 010 - 505 5571

Koay Gaik Kee 016 - 447 5088

Lee Seng Hwai 016 - 440 6798

Mohd Faruk Abdul Rahman 012 - 552 1820

Mohd Hafiz Abd. Aziz 019 - 480 6273

Mohd Roshidi Roslan 019 - 555 6607

Mohd Suhairi Arumugam 
Abdullah

016 - 521 3369

Ooi Mei Mei 011 - 1443 8734

Quah Boon Lim 017 - 462 2431

Rohaizat Hamid 019 - 510 0075

Saiful Azwan Abd. Malik 016 - 465 2787

Shafiz Rahim Raja 012 - 426 8926

Tan Chiew Choon 019 - 470 4499

Tan Soo Siang 012 - 475 2453

Theng Jie Wey 016 - 418 7108

Vickneson a/l Rajendran 016 - 489 6162

Nama Telefon

MBSP 04 - 549 7555

Anuar Yussoff 016 - 461 6390

Benson Neoh Kah Wei 012 - 402 0923

Bernard Cheen Goon 
Hooi

012 - 402 0923

Chong Wei Hoong 012 - 484 9693

Datuk Mohd Noor 
Ahmad

019 - 473 1172

Dato’ Omar Haji Abdul 
Hamid

019 - 577 0800

Heng Yeh Shiuan 016 - 261 2460

Lim Chee Chien 012 - 521 9894

Linggeswaran a/l 
Charmar

013 - 419 9071

Muhammad Fadzli 
Roslan

011 - 1109 6646

Muhammad Fitri Termizi 011 - 3112 7702

Ng Wai Leong 016 - 415 5494

Ng Yee Siang 010 - 562 2698

Ngoh Cheng Hai 017 - 979 0933

Norly Masitah 
Mohamed Noor

013 - 582 2503

Normahani 
Muhammad

019 - 477 3784

Nurhidayah Che Rose 010 - 388 7977

Nur Aishah Zainol 019 - 407 6197

Ong Jing Cheng 012 - 758 3779

Ooi Yong Wooi 016 - 421 1196

Ponnudurai a/l
V Anthony Srinvasagam

012 - 423 3578

Predeeb Kumar a/l 
Kalidass

016 - 498 5421

Teh Chuann Yien 010 - 441 7749

Zainuddin Mohamed 012 - 479 4200
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Story by Christopher Tan
Pix by Muhamad Amir Irsyad 
Omar

IT was a golden outing for 
the George Town Esplanade 
Project when it received three 

prestigious awards at the recent 
14th Malaysia Landscape Archi-
tecture Awards (MLAA14).

The Esplanade project in-
cludes the Esplanade Seawall 
and the Linear Garden.

This recognition highlights 
the project’s significant contribu-
tions to urban renewal, heritage 
conservation and community 
enrichment.

The entries were submitted 
by the landscape architecture 
firm Permata Green Sdn Bhd.

The George Town Esplanade 
Project was named the Project 

of the Year 2024. 
In addition, it received the 

Special Award for Conservation 
and Preservation and the Ex-
cellence Award for Landscape 
Design (Malaysia Project) in the 
Professional category.

The results were announced 
during the MLAA14 Gala Dinner 
in Kuala Lumpur on May 11.

Penang Local Government, 
Town and Country Planning 
Committee chairman Jason 
H’ng Mooi Lye, representing 
the Chief Minister and the Pen-
ang government; Chief Minister 
Incorporated general manager 
Datin Bharathi Suppiah; en-
gineering firm Perunding YAA 
principal consultant Michael Yap 
and Think City managing direc-
tor Hamdan Abdul Majeed were 
present at the gala dinner.

MLAA event director Charles 
Teo said the awards this year 
featured 12 categories and at-
tracted 123 submissions from 
landscape architecture profes-
sionals across the industry.

“A total of 57 project awards 
were conferred, along with six 
industry recognition awards,” 
he said.

“The George Town Esplanade 
Project was among the select 
few that underwent these rigor-
ous rounds of vetting. Permata 
Green was shortlisted for a Q&A 
session on Feb 28, followed 
by a site visit on March 7 this 
year,” Teo said.

Teo added that the jury highly 
commends Permata Green’s 
perseverance and commitment 
to the George Town Esplanade 
Project, highlighting its meticu-
lous curation of memory, rec-
onciliation, empowerment, cel-
ebration and hope.

“The project exemplifies ad-
ept collaboration among key 
stakeholders, including the 
Penang government, the Pen-
ang Island City Council (MBPP), 
the Aga Khan Trust for Culture, 
Think City, the Penang Veter-
ans Association, and traditional 
artisans of the World Heritage 
Site,” he said before present-
ing the awards to Chief Minister 
Chow Kon Yeow at his office in 
Komtar on May 18.

Teo highlighted that this is 
the first time in the history of the 
awards that a recipient of the 
Preservation and Conservation 
Award has also won the Project 
of the Year.

Permata Green Sdn Bhd 
director Teng Pe Yang ex-
pressed gratitude for the op-
portunity to be involved in 
both the Esplanade Seawall 
project and the Linear Garden 
upgrading project.

Chow, in his congratulatory 
remarks, highlighted that both 
projects were successfully ex-
ecuted through a close public-
private partnership.

“This collaboration brought 
together the best minds and 
talents from the Penang govern-
ment, MBPP, and the George 
Town Conservation and Devel-
opment Corporation (GTCDC)—
a joint venture between the 
Chief Minister Incorporated of 
Penang (CMI) and Think City. Ad-
ditionally, the Aga Khan Trust for 
Culture (AKTC) and a dedicated 
team of local professional con-
sultants played crucial roles in 
these initiatives,” he said.

Also present at the media 
conference were H’ng, Bharathi, 
MBPP engineering department 
director Cheah Chin Kooi, MBPP 
landscape department director 
Azizul Fahmi Muhammad, and 
ILAM representative Chet Wah.

Chow celebrating the momentous occasion with (from left) Azizul, Cheah, Bharathi, H’ng, Teng, Teo 
and Chet Wah.

Esplanade 
project sweeps 
top honours 
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A RECENT proposal by Deputy 
Chief Minister II Jagdeep Singh 
Deo advocating for the state or 

federal governments to offer incen-
tives to companies to establish inter-
nal training or learning centres is a 
proactive step in addressing the tal-
ent shortage.

Angela Cheong, vice-president for Hu-
man Resources in Asia Pacific at Key-
sight Technologies, wholeheartedly sup-
ports the proposal, provided that compa-
nies can set up learning centres within 
their own premises.

Drawing from her experience as a 
former technical training manager at 
Keysight since the late 90s, Cheong em-
phasised the advantages of undertaking 
learning centre projects.

“Sometimes, new hires may not have 
the right skill sets to effectively contrib-
ute to the company’s products or ser-
vices upon joining. By establishing train-
ing centres, companies can expedite the 
training process to enable employees 
to become more productive and make 
meaningful contributions sooner.

“For Keysight, we have been quite 
blessed. We already established our 
learning centre way back in the late 90s. 
At that time, we partnered with universi-
ties, like Multimedia University and Uni-
versiti Sains Malaysia (USM). We also 
benefitted from the expertise of our US 
engineers.

“The big advantage of the company 
having its own learning centre is that the 
employees can walk from one building 
to another within our campus for training 
classes. They don’t have to spend time 
travelling to a training class.

“Today, Keysight has designed many 
training programmes for half-day classes.

“We experience that employees are 
hesitant to sign up for full 1-3 day class-
es as they are not able to commit 
the extended time away from work. 
When you have half-day classes 
on-site, the sign-up rate increas-
es,” Cheong said in a recent inter-
view with Buletin Mutiara.

Currently, Keysight has three 
dedicated training classrooms, all 
of which are frequently fully uti-
lised from Monday to Friday.

Sometimes, they partner with 
Penang Skills Development 
Corporation (PSDC) or uti-
lise external facilities when 
space is insufficient.

“On average, we run 
300 classes annu-
ally, equating to 
over 20 classes 
a month. In 
terms of man-
power hours, 
it translates to 
60,000 hours.”

Cheong proudly emphasises that Key-
sight has garnered a strong reputation 
for nurturing top-tier talent by investing 
substantially in upskilling and training 
fresh graduates.

“It will really help if the government 
can provide training grants to set up 
training centres and provide training al-
lowances, enabling us to create more job 
opportunities in Penang.

“If these grants don’t exist, it’s very dif-
ficult for companies to afford hiring many 
fresh graduates as they do not have the 
right skills to contribute immediately.

“Our Human Resources Development 
(HRD) Fund has its limitations. For inter-
nally conducted classes, the trainer fees 
cap is too low as our internal trainers are 
typically expert engineers and directors,” 
Cheong added.

She encourages other companies to 
run or set up training centres if they have 
available space and infrastructure, citing 
the productivity and efficiency benefits of 

conducting in-house classes.
Seri Delima assemblyman 

Connie Tan Hooi Peng said 
Jagdeep’s suggestion is 
practical and beneficial.

She added that such 
centres can encourage 
young people to pursue 
STEM (Science, Technol-
ogy, Engineering, Mathe-

matics), directly contrib-
uting to the sector’s 

growth.
“Offering incen-

tives to stakehold-
ers who establish 
these centres and 
actively promote 
STEM among young 

women is crucial.

“As we transition into the AI era, fos-
tering interest in STEM is vital for indus-
try sustainability and economic growth.

“Incentives could include tax breaks 
or grants for setting up learning cen-
tres, funding for STEM education pro-
grammes, and recognition or awards 
for companies promoting diversity and 
inclusion in STEM fields,” said Tan, also 
a board member of Penang STEM.

Penang STEM general manager 
Chung Chok Yin said the focus of Pen-
ang STEM and other groups of STEM 
centres in the state is primarily at the 
school level, aiming to build a talent 
pipeline for industries.

“Our aim is to ignite interest in STEM 
learning among primary and secondary 
students. We guide them towards future 
engineering studies.

“Another programme we are focusing 
on is the Technical and Vocational Edu-
cation Training (TVET) programme for stu-
dents who may not achieve high grades, 
providing them with opportunities for 

skills learning," Chung said.
Collaborating with the Education Min-

istry as well as the Department of Skills 
Development under the Human Re-
sources Ministry, Penang STEM aims to 
secure jobs for Form Five school leavers 
through a work-study programme.

Through this TVET programme, Form 
Five school leavers can pursue their Di-
ploma studies or other higher qualifica-
tions by working four days a week and 
attending classes one day a week.

Tan: Offering incentives to stakeholders 
is crucial.

Chung: TVET good for students without 
high grades. 

Cheong: On average 
Keysight Technologies 
runs 300 classes 
annually.

Keysight’s training success
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CLIMATE change is not 
only an environmental 
issue but it has be-

come a pressing economic 
challenge, says UN Global 
Compact Network Malaysia 
and Brunei executive director 
Faroze Nadar.

Faroze said the conse-
quences of failing to manage 
climate-related risks are signif-
icant and can lead to unpleas-
ant circumstances impacting 
the globe at large.

“If left unattended, it could 
potentially lead to substantial 
financial losses for both com-
munities and businesses.

“This is particularly critical 
for small and medium enter-
prises (SMEs) which form the 
backbone of the Malaysian 
economy.

“In an era where global sup-
ply chain owners, regulators, 
and financial institutions in-
creasingly demand climate data 
from their suppliers and clients, 
SMEs face a unique challenge 
and opportunities.

“Those looking to export and 
trade internationally must now 
demonstrate their climate per-
formance.

“This transition towards low-
carbon practices is not just a 
regulatory requirement but a 
business imperative.

“Adopting sustainable prac-
tices will not only mitigate cli-
mate risks but also open doors 
to green market opportunities, 
ensuring that SMEs remain 
competitive and resilient in a 
low-carbon economy,” Faroze 
said during the Climate Action 
Workshop at Amari SPICE Pen-
ang recently.

The workshop was attended 
by several state representatives 
and industry experts.

Hosted by the United Nations 
Global Compact Malaysia and 
Brunei (UNGCMYB) in collabora-
tion with Penang Green Council 

(PGC), InvestPenang and Al-
liance Bank, the workshop’s 
highlight was the introduction 
of UNGCMYB’s PROGRESS cli-
mate maturity assessment tool.

Faroze said the digital tool 

will assist in identifying key ar-
eas for improvement and action, 
and connect SMEs to funding 
and green financial initiatives.

Also present during the open-
ing of the workshop were state 

Housing and Environment Com-
mittee chairman Datuk Seri 
Sundarajoo Somu, InvestPen-
ang chief executive officer Datuk 
Loo Lee Lian and PGC general 
manager Josephine Tan.

Recognising climate 
change as economic test

THE Seberang Perai City Coun-
cil (MBSP) has launched a sub-
sidy neutering programme to 
address the problem of stray 
animal overpopulation on the 
mainland.

 The then MBSP mayor Da-
tuk Azhar Arshad (pix) said the 
programme will run until Dec 31 
this year.

“The programme targets pets 
such as dogs and cats to help 
control the animal population 
and mitigate associated health 
and behavioural issues.

“This initiative also marks an 
important step in promoting re-
sponsible pet ownership and con-
trolling the canine population.

“Under this subsidy neuter-
ing programme, the pet owners 
or non-governmental organisa-
tions (NGOs) can bring their 
pets to designated private vet-
erinary clinics in the mainland.

“The participating private clin-
ics involved are Klinik Veterinar 
Pet Wellness (north Seberang 
Perai district), Klinik Veterinar 
Venice (central Seberang Perai 
district) dan Klinik Veterinar In-
trovet in south Seberang Perai 
district,” Azhar told reporters 
after the full council meeting at 
the MBSP headquarters build-

ing in Bandar Perda, Bukit Mer-
tajam recently.

According to Azhar, the sub-
sidy provided under this pro-
gramme is RM100 for each dog 
and RM50 for each cat.

Azhar explained that the sub-
sidy would not be given in cash 
but would be deducted from the 
neutering cost at the participat-
ing veterinary clinics.

He also encourages more 
people, including NGOs, to take 
advantage of this opportunity and 
bring their pets or stray animals 
for neutering at a reduced rate.

 For any enquiries, please 
contact the MBSP Veterinary 
Unit at 04-5402566 or email 
vet@mbsp.gov.my.

FOR the first time, Penang will 
play host to the Youth Climate 
Summit, a global initiative em-
powered by Wild Center, at the 
UOW Malaysia KDU Penang Uni-
versity College in Jalan Anson 
from Oct 14 to 18 this year.

Located in New York, Wild 
Center is a natural his-
tory centre that primarily 
focuses on climate sci-
ence, impacts, justice, 
and solutions needed 
to effectively address the 
climate change crisis.

In collaboration with 
Penang Green Council 
(PGC) and PowerSains, 
Wild Center is extend-
ing its reach 
to Southeast 
Asia and 
views Penang 
as a suitable venue for 
this programme due to the 
state’s drive for environmental 
awareness and commitment to 
addressing climate change is-
sues.

PGC general manager Jo-
sephine Tan said the five-day 
summit, designed to convene, 
engage, connect, and empower 
young people from the age of 15 
to 25, will expect some 3,000 
participants from various parts 
of Southeast Asia, and as far as 

from America and Nigeria.
“Our objectives for this sum-

mit are clear and ambitious.
“Firstly, we aim to increase 

awareness about the impact of 
climate change and the critical 
role that youth play in address-
ing environmental challenges.

“Secondly, we strive to pro-
vide a platform for education 
on sustainable practices and 
climate science, empowering 

young people to take action in 
their communities.

“And finally, we seek to foster 
collaboration among youth or-

ganisations, community lead-
ers, and environmental ex-
perts to develop effective 
climate solutions,” Tan 
said in her speech during 
the programme’s media 
conference in Komtar.

She explained that 
throughout the sum-
mit, participants would 

gain the knowledge 
and skills needed to 
become effective cli-

mate leaders. They would 
also have the opportunity to de-
velop climate action plans that 
they could implement in their 
schools and communities.

The summit is supported 
by a list of well-renowned 
entities, including Think City, 
the state Education Depart-
ment, Entopia, The Habitat 
Penang, Penang Youth Devel-
opment Corporation (PYDC), 
Universiti Sains Malaysia, 
WorldFish, Tropical Spice 
Garden and others.

MBSP launches subsidy 
neutering programme

Sundarajoo greeting the participants before 
the opening ceremony of the workshop. 

Building bridges for creation 
of effective climate leaders
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报导：翁懿娴
摄影：Alissala Thian

槟城青年发展机构（PYDC）多年
来积极推动青年发展活动，其中

2020年开始推行的槟城青年志愿者计
划，反应相当热烈，吸引了不少生力军
加入，为社会贡献。

此 外 ， 该 机 构 透 过 “ 杰 出 贡 献
卓越奖”（Anugerah Sumbangan 
Kecemerlangan 2024）及“杰出贡献奖”
（Sumbangan Kecemerlangan 2024），来
表扬1年内服务时间超过15个小时的青
年志愿者。

翁靖锶: 已累积7000名志愿者
该机构高级联络官翁靖锶接受《珍珠

快讯》访问时表示，槟城青年志愿者计
划推行至今，已累积7000名参与者，年
龄介于15岁至35岁。

“我们主要透过这计划，来提升青
年志愿者的人数，同时推动青年发展活
动，让青年不论是身心发展及其他的生
活技能上有着很好的培训。”

她指出，志愿者在参与后，
在自我成长方面都有着显著的蜕
变，这正是计划的宗旨和目的。

“几乎每个月都有受到各单位
的邀请，让志愿者参与活动，但是
我们会把关和评估，优先考量有关
活动是否能够让志愿者有益处，确
保他们得到很好的体验和学习。”

她补充，尽管PYDC是青年发展
机构，对于年龄介于38岁至40岁，
已“超龄”但有意成为志愿者的民
众，她都欢迎加入，以扮演青年们
的导师（Mentor）角色。

纳因创98小时最高服务时间
16岁的纳因菲道斯在“2024年青

年志愿者计划”中，创下最高纪录—达
98小时的服务时间，获得了2024年杰出
贡献卓越奖。

他接受访问时说，本身因为同是志愿
者的母亲鼓励及影响下，加入该机构成
为志愿者已有2年。

“我原本是很文静及害羞的孩子，
不敢与外人有太多的沟通和接触，加入
PYDC成为志愿者后，我改变了很多，
也变得很有自信！”

“我结交了很多不同种族及年龄层的
朋友，即便是跟陌生人交谈，我已不再
害怕，我提升了社交和沟通的能力。”

他分享，初时母亲在周末都会带着他
到槟岛市政厅体育馆当志愿者，活动时
他负责进行票根检查，慢慢地接触了很
多人，也开始敢于和人交谈。

学习成为领导者
除了义务工作，他也有机会参与槟青

年发展机构的各项活动，其中印象最深
刻的是，参与了领导营，让他有机会成
为了组长来领导团队。

“参与的志愿工作很多，包括到槟
城大桥桥底拾垃圾、农历新年期间最瞩
目的槟城庙会，这些都是很好的学习机
会。”

“我并没有刻意去计算自己累积的服
务时间有多少，整个过程中是快乐地，
至到被告知打破纪录成为榜首时，我
才知道自己在一年内，已服务了共98小

时。”
他希望未来能够鼓励更多的朋友参与

志愿者计划，因他发现仍然有很多年轻
人不懂这个平台，而他有这使命去传达
这方面的讯息。

瑟丽：踏出第一步向外接触
同是16岁的瑟丽指出，其母亲和纳

因母亲是好朋友，也因此被妈妈鼓励，
和纳因同期加入PYDC至今。

她笑言从小就社恐，通常会关自己
在房内，即便是用餐同样选择在房内进
行，母亲因此劝谕她踏出第一步向外接
触。。

“初时真的很不愿意，但我还是参与
了，但逐渐发现自己慢慢融入，性格上
也有很大的转变！”

“如今就算没有妈妈陪着，我都能自

个儿的参与志愿活动，可以和我很
多朋友一起。”

开朗的她指出，她和纳因最喜
欢的是槟城庙会，尽管执勤时间冗
长，从下午2点到晚上11点，但是
他们完全不觉得累，反而不愿活动
那么快结束呢！

“我喜欢在活动中，向大众宣
扬PYDC的平台，在庙会中我们
也进行垃圾源头分类等，从中提
高民众的醒觉，我觉得很有意
义！”

克里斯典：更了解政府机制与角色
27岁的伊班族克里斯典表示，今年

初因为PYDC招募志愿者，以协助州政
府在1月的槟州大制水期间，履行志愿
工作而加入了该机构。

他说，加入后受益良多，因为从中
可以了解整个政府的机制，州议会如何
进行？还包括州政府、州议员、PYDC
等政府机构所扮演的角色。

“这让我对如何参与决策、如何去
举办活动等等这方面有着很浓厚的兴
趣！当然，接下来我会参与更多的活
动！”

平衡工作与义务有难度
他坦言，因为本身是英文老师，一

般的课堂都安排在周末，而周末正是

PYDC办活动的日期，因此要作出很好
的分配和平衡，是相当有难度的。

惟，他坦言，当热爱某件事时，就会
竭尽所能去排除阻碍，好好的投入志愿
者工作。

而非常积极和活跃的克里斯典，与瑟
丽同样入选了2024年杰出贡献奖。

吴奇珅：拥浓厚服务社会精神
18岁的吴奇珅拥有童军背景，3年前

因为参与了PYDC举办的户外生存拓展
训练营后，才知道有PYDC这平台，而
加入成为了志愿者。

如今在丹绒区国会议员林慧英服务中
心当实习生的他表示，尽管需忙于实习
工作，但还是活跃于参与志愿者计划，
更因拥有高服务时间纪录，而入选了
2024年杰出贡献卓越奖。

“我参与了皇家童军徽章（King 
Scout） ，这月尾会进行最后一次的考
核，也是因为PYDC，让我更有动力去
参与制服团体。”

他说，透过这平台培养出浓厚的服务
社会精神，让他得以继续为社会及国家
作出更多贡献。他也计划透过举办更多
活动来让更多青年认识PYDC。

最让翁靖锶印象深刻的是，吴奇珅在
2022年，陪同她在一天内，横跨槟岛和
威省，跑完5场的国际志愿者日活动，
对其魄力和精神可嘉。

PYDC力推志愿者计划
让青年活力蜕变为社会贡献

槟城青年发展机构希望更多青年加入志愿
者计划。左起为吴奇珅、克里斯典、翁靖
锶、瑟丽及纳因菲道斯。

受访者希望未来

号召更多的青年

加入，与他们一

起履行有意义的

志愿工作。

瑟丽(右2)及纳因菲道
斯(右1)最喜欢的活动
是槟城庙会，当时他
们正进行垃圾分类。

透过该计划，让青年
不论是身心发展及其
他的生活技能上有着
很好的培训。


